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MSM „ENERGETYKA” 
W CZASACH EPIDEMII
   Spółdzielnia, jak praktycznie każda organi- 
zacja czy firma  w Polsce, poddana jest obo- 
strzeniom związanym z walką z koronawiru- 
sem. Dostosować się musiały administracje 
osiedli, biuro Zarządu. W nowych warunkach 
funkcjonują organy samorządowe od Rady 
Nadzorczej po rady domów nieruchomości. 
Odwołane zostały wszystkie zebrania osiedlo- 
we zaplanowane na kwiecień, raczej nie na- 
leży się spodziewać Walnego Zgromadzenia 
Członków w terminie, czyli 6 czerwca. 
    „Energetyka” jednak działa, a jednym z głów- 
nych zadań stało się obecnie zapewnienie 
bezpieczeństwa wszystkim mieszkańcom 
oraz pracownikom.
Akcja Koronawirus 2020 w spółdzielni - str. 3.
Spółdzielnia zdaje egzamin - pisze Przewodni- 
czący Rady Nadzorczej Janusz Gajda, strona 5.
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DOBRY ROK 2019: 
7,45 MLN ZŁ ZYSKU
    

   Sprawozdanie Zarządu z działalności  spół- 
dzielni w 2019 roku potwierdza dobrą kon- 
dycję finansową MSM „Energetyka”. Zbilan- 
sowane koszty i opłaty za mieszkania (z bez- 
pieczną nadwyżką),  7,45 mln zł zysku z dzia- 
łalności gospodarczej oraz niski poziom za- 
dłużenia. A także 30-milionowa „poduszka” 
w postaci środków Centralnego Funduszu 
Remontowego. Wszystko to pozwala spół- 
dzielni ze spokojem patrzeć na ekonomiczne 
skutki walki naszego kraju z epidemią wiru- 
sa SARS-CoV-2.
    W środku numeru prezentujmy najważniej- 
sze informacje ze sprawozdania za rok 2019. 
Czytaj na stronach  8 i 9.
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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy (Lift 
Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne i konserwacja domofonów: 531 575 444, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja: 601 238 533, serwis inst. gaz i wentylacji: 
692 730 003, awarie wind Bonifacego 66, 68, 70, Egejska 15, 17, 17A i 17B: 603 78 66 78, awaria wind Konstancińska 7B – WINDA 
tel . 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 
666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Wszystko wskazuje na to, że zaplanowane na 6 czerwca WZCz 
nie odbędzie się w terminie. Jednocześnie nikt dziś nie potrafi 
określić, kiedy będzie bezpieczne przeprowadzenie zebrania          
w którym bierze udział kilkaset osób i które potrafiło trać nawet 10  
godzin. 
   Ustawa prawo spółdzielcze zobowiązuje zarząd spółdzielni do 
zwołania WZCz w ciągu sześciu miesięcy od zakończenia roku 
obrachunkowego.  Ustawa z 31 marca 2020 r. zwana potocznie 
tarczą antykryzysową, wydłuża ten termin do sześciu tygodni po 
zakończeniu okresu obowiązywania stanu zagrożenia epidemi- 
cznego albo stanu epidemii (szczegółowo o zmianach prawa pi- 
szemy na stronie 6). Nowelizację taką trudno jednak uznać za cał- 
kowicie rozwiązującą problem. Już samo przygotowanie WZCz      
w kilka tygodni może być trudne od strony technicznej - począw- 
szy choćby od dostępności odpowiedniej sali, zapewnienia odpo- 
wiedniej obsługi, itp. Dość przytoczyć fakt, że standardowo spół- 
dzielnia salę w centrum konferencyjnym przy ul. Bobrowieckiej 
rezerwuje jesienią, czyli z ponad półrocznym wyprzedzeniem. 
   W tym kontekście warto wspomnieć, że Ministerstwo Sprawie- 
dliwości pracuje nad nowelizacją ustawy o spółdzielniach miesz- 
kaniowych, a jedną z proponowanych zmian miałoby być wpro- 
wadzenie w spółdzielniach liczących powyżej 100 członków sy- 
stemu do głosowania nad uchwałami walnego zgromadzenia 
przez internet i transmisję takiego zebrania przez Internet. Na 
razie jest to jednak wyłącznie pomysł ministerstwa i na tym etapie 
są prace. Nie zostały też zaprezentowane szczegóły, jak miałoby 
takie walne wyglądać. 

KIEDY WALNE ZGROMADZENIE 
CZŁONKÓW?

Na stronie www.msmenergetyka.pl 
powstała specjalna zakładka KORONAWIRUS, 
gdzie znaleźć można informacje o bieżącym 
funkcjonowaniu spółdzielni i administracji w czasie 
epidemii, a także szereg pożytecznych informacji          

oraz wskazówek dotyczących właściwych zachowań. 

Jak minimalizować ryzyko zakażenia 
koronawirusem w budynku 

wielorodzinnym?

• unikaj dotykania okolic twarzy dłońmi, którymi 
naciskałeś klamkę, guziki w windzie lub w domofonie;

• unikaj dotykania poręczy;
• drzwi otwieraj łokciem lub biodrem, a jeśli to 

problematyczne – przy użyciu chusteczki higienicznej 
(którą następnie należy wyrzucić);

• zaprzestań witania się z sąsiadami poprzez uścisk 
dłoni;

• unikaj gromadzenia się we wspólnych częściach 
bloku np. na klatkach schodowych;

• zrezygnuj ze spotkań pod blokiem z sąsiadami;
• nie jeździj windą z sąsiadami, a jeśli jest taka 

możliwość, wybierz schody;
• zachowaj zasady ostrożności wyrzucając śmieci.

M6.
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   Zaplanowane na kwiecień zebrania osiedlowe 
z powodu stanu epidemii w Polsce nie odbyły 
się. Wyznaczenie nowych terminów będzie 
możliwe po ustaniu przesłanek obecnie unie- 
możliwiających ich zwołanie. W przypadku 
zebrań osiedlowych sprawa z punktu widze- 
nia prawnego jest odmienna niż przy walnym 
zgromadzeniu. Samorządność na poziomie 
osiedli nie jest bowiem ujęta w ustawie o spół- 
dzielniach mieszkaniowych. Kwestie zebrań 
osiedlowych opisane są w statucie MSM „Ener- 
getyka” oraz Regulaminie Zebrań Osiedlo- 
wych MSM „Energetyka” i nie ma sztywnego 
terminu w którym zebranie musi się odbyć          
- taki wymóg prawny dotyczy WZCz. Zgodnie 
ze statutem, zebranie osiedlowe „powinno 
być zwołane przez kierownika administracji 
osiedla – pełnomocnika Zarządu nie rzadziej 
niż raz w roku”. 

   Rada Nadzorcza na posiedzeniu w marcu 
dokonała zmiany powyższego regulaminu 
do którego wprowadzono zapis stanowiący,  
iż kierownik osiedla w porozumieniu z pre- 
zydium rady osiedla „z ważnych powodów 
zagrażających życiu lub zdrowiu oraz w sta- 
nach nadzwyczajnych, o których mowa w Roz- 
dziale XI Konstytucji Rzeczypospolitej Pol- 
skiej”, może wyznaczyć nowy termin lub od- 
wołać już zwołane zebranie osiedlowe. Zatem 
coroczne spotkania mieszkańców będą mo- 
gły się odbyć w późniejszym, bezpieczniej- 
szym terminie. Jednocześnie uchwała zobo- 
wiązuje kierowników do zwołania zebrań po 
ustaniu warunków, które uniemożliwiły ich 
przeprowadzenie w pierwotnym terminie, nie 
ma więc zagrożenia, że okres brak zebrań 
będzie bezzasadnie przedłużany. 
    W wyniku tego rady osiedli będą funkcjono- 

wać w obecnych składach aż do zebrań. Nie 
powoduje to komplikacji dla osiedli - wyjąt- 
kiem mogą tu być Stegny Północ, na których 
wskutek rezygnacji kilku członków rada nie 
funkcjonuje od stycznia, gdyż utraciła wyma- 
ganą Statutem minimalną liczebność. Wybory 
umożliwiające działanie Rady Osiedla Stegny 
Północ miały się odbyć na zebraniu osiedlo- 
wym pierwotnie zaplanowanym na 16 kwiet- 
nia. 
  Pozostałe rady przeszły na tryb pracy zdal- 
nej, co formalnie umożliwiła kolejna uchwała 
Rady Nadzorczej z 31 marca 2020 r. zmienia- 
jąca Regulamin Rady Osiedla MSM „Energe- 
tyka”. Niemal wszystkie rady mają już za sobą 
posiedzenia przeprowadzone bez  standardo- 
wego spotkania twarzą w twarz. Jest to też 
zbieranie doświadczeń - o ile pierwsze posie- 
dzenia zwykle miały formę korespondencyj- 
ną (za pośrednictwem e-maili), to rośnie za- 
interesowanie wideokonferencjami i można 
spodziewać się, że docelowo ten model bę- 
dzie szerzej stosowany w pracy organów sa- 
morządowych.

   Na początku marca mało kto w Polsce zdawał sobie sprawę, że 
sytuacja rozwinie się tak dynamicznie, a zmiany w niemal każdym 
aspekcie życia codziennego będą bardzo głębokie. W tym świetle dzia- 
łania podjęte przez MSM „Energetyka” należy ocenić pozytywnie, tym 
bardziej, że działano w warunkach braku konkretnych wytycznych od 
rządu, Związku Rewizyjnego Spółdzielni Mieszkaniowych RP, czy 
Krajowej Rady Spółdzielczej. 
   Już 11 marca w spółdzielni zaczęła się „Akcja Koronawirus 2020”. 
Tego dnia Zarząd wydał administracjom osiedli polecenie podjęcia kro- 
ków mających na celu ograniczenie rozprzestrzeniania się koronawi- 
rusa i zapewnienia większego bezpieczeństwa pracownikom i miesz- 
kańcom. W pomieszczeniach biurowych udostępniono środki do de- 
zynfekcji rąk i papierowe ręczniki; ograniczone zostały bezpośrednie 
kontakty pracowników z mieszkańcami - zalecono komunikację drogą 
telefoniczną, elektroniczną, przygotowano także skrzynki na kore- 
spondencję. Jeśli jednak wizyta w administracji byłaby niezbędna, 
przy każdym wejściu zapewniono możliwość dezynfekowania dłoni. 
W samych administracjach wprowadzono dyżury pracowników, kon- 
takty między pracownikami są minimalizowane, a część rozpoczęła 
pracę zdalną. Liczba pracujących zmniejszyła się także z powodu 
konieczności udania się na zasiłek opiekuńczy wskutek zamknięcia 
placówek oświatowych. Biuro Zarządu i administracje osiedli normal- 
nie bowiem pracują - czego najlepszym dowodem jest choćby dostar- 
czony do Państwa ten numer M6.
    Dozorcy i osoby sprzątające otrzymali środki ochrony osobistej, pły- 
ny do dezynfekcji wraz z instrukcjami stosowania do poręczy, wind, 
klatek, domofonów - te elementy wycierane są codziennie. Niektóre 
osiedla, jak Sadyba, zamówiły przyłbice, w których pracuje się wygod- 
niej niż w maseczkach. - Niezbędne środki zostały zakupione ze 
środków poszczególnych administracji. Są to dodatkowe wydatki, ale 
trzeba pamiętać, że osiedla mają zarezerwowane fundusze na środki 
pozwalające zapewnić czystość w budynkach i na osiedlach. W skali 
tych budżetów to na razie nie są bardzo duże wzrosty - mówi Leszek 
Kaczmarski, członek Zarządu do spraw ekonomicznych. Dodaje, że 

pod względem finansowym aktualnie nie stanowi to problemu, gdyż 
wszystkie osiedla zamknęły ubiegły rok dodatnim wynikiem w obsza- 
rze gospodarki zasobami mieszkaniowymi. Przedłużająca się sytuacja 
negatywnie wpłynie jednak na koszty ponoszone przez administracje.
  Spółdzielnia przesunęła na jesień przeprowadzanie przeglądów in- 
stalacji gazowych i kominowych, zaś prace remontowe ograniczone 
zostały do powierzchni wspólnych i ogólnodostępnych. Ale i te czę- 
ściowo musiały zostać ograniczone ze względu na braki kadrowe              
w firmach wykonawczych. W lokalach mieszkalnych wykonywane są 
tylko naprawy awarii i usunięcia usterek, które mogą zagrażać zdro- 
wiu lub życiu mieszkańców. Zamknięte zostały place zabaw, boiska           
i punkty z wodą oligoceńską. Na wszystkich klatkach wywieszone 
zostały stosowne informacje dla mieszkańców.
   Niestety, „Energetyka”, jak i inne spółdzielnie mieszkaniowe, w walce 
z koronawirusem pozbawiona jest jakiegokolwiek wsparcia ze strony 
państwa. I nie chodzi tu tylko o możliwość pozyskania dodatkowych 
środków finansowych na zakup sprzętu i środków do dezynfekcji, ale 
nawet o wsparcie merytoryczne czy ustanowienie pomocnych proce- 
dur. Jak wskazują eksperci, w obecnych przepisach nie ma nic o współ- 
działaniu przy zdiagnozowaniu zakażenia u mieszkańca - nawet o tym, 
czy służby sanitarne powinny powiadomić spółdzielnię lub wspólno- 
tę. A już taka wiedza pomogłaby podjąć określone działania i środki 
ostrożności zwiększające bezpieczeństwo zarówno mieszkańców jak 
i pracowników. 
  Tym bardziej na szczególne docenienie w tym czasie zasługują pra- 
cownicy realizujący swoje zadania „w terenie”.  - Ten trudny czas wyma- 
ga nie tylko oczekiwania pomocy, ale i na miarę możliwości udzielania 
tej pomocy innym. W naszych budynkach obsługiwanych przez 
gospodarzy domów to oni stanowią ten pierwszy kordon sanitarny, 
znają mieszkańców, ich potrzeby, są na miejscu, łatwiej jest zgłosić po- 
trzebę uzyskania pomocy w każdej sprawie. Należą im się podziękowa- 
nia za obecność na posterunku i zaangażowanie, za to, że wykonują 
swoją pracę w tych okolicznościach bez względu na zagrożenie - mówi 
Jolanta  Jezierska, kierownik administracji osiedla Sielce.

red.

FUNKCJONOWANIE SPÓŁDZIELNI W CZASIE EPIDEMII ZMIENIŁO SIĘ, ALE MIESZKAŃCY NIE POWINNI ODCZUWAĆ 
NIEDOGODNOŚCI ZWIĄZANYCH ZE ZMIANAMI

AKCJA KORONAWIRUS 2020

ZEBRANIA OSIEDLOWE ODWOŁANE, 
RADY OSIEDLI FUNKCJONUJĄ 

M.I.
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BERNARDYŃSKA
   Administracja na bieżąco wykonuje czyn- 
ności związane z zarządzaniem i utrzyma- 
niem nieruchomości przy zachowaniu wszel- 
kich środków ostrożności nakazanych pra- 
wem. Pracownicy administracji starają się 
ograniczać kontakty z mieszkańcami i wyko- 
nawcami, częściowo rotacyjnie wykonywać 
pracę zdalnie, ale także zachowywać większe 
odległości między współpracownikami w biu- 
rze. Pracownicy wyposażeni są w maseczki, 
jednorazowe rękawiczki i środki odkażające 
ręce. 
  W biurze administracji wyznaczona została 
strefa dla interesantów, jednak w tym czasie 
mieszkańcy w większości kontaktują się za 
pośrednictwem środków komunikacji elektro- 
nicznej lub telefonicznie. Do odwołania zo- 
stały wprowadzone godziny pracy biura admi- 
nistracji od 7.30 do 15.30.
   Po kosztownym remoncie wszystkich bal- 
konów w ubiegłym roku, część budynków nie 
dysponuje znaczącymi środkami na kolejne, 
większe remonty. W efekcie plany na ten rok 
są mniejsze. Zakończony został remont tabli- 
cy elektrycznej wraz z zabezpieczeniem w pa- 
wilonie usługowo-handlowym przy ul. Bernar- 
dyńskiej 25. Kończone są sprawy procedu- 
ralne dotyczące postawienia altan śmietniko- 
wych przy budynkach Bernardyńska 1A, 13         
i 17, a do końca kwietnia wymienione zostaną 
dwie pary drzwi w wejściu głównym w budyn- 
ku Bernardyńska 11. 
    Aktualnie nie zostały zawieszone żadne pra- 
ce, jednak w związku z problemami związa- 
nymi z pracami projektowymi przy remoncie 
loggii (wskazane byłoby wejście do lokali), 
jako dalszego etap remontu balkonów, roz- 
ważane jest przystąpienie do wykonania do- 
kumentacji jesienią, a sama realizacja prac         
w przyszłym roku (Bernardyńska 17).

IDZIKOWSKIEGO
   Pracownicy administracji pełnią dyżury na 
zmianę oraz pracują online.  Mieszkańcy ob- 
sługiwani są przez telefon lub drogą elektro- 
niczną. Służby techniczne (konserwator, hy- 
draulik) obsługujące osiedle funkcjonują na 
bieżąco, podobnie jak firma sprzątająca, go- 
spodarz domu. Ochrona osiedla działa bez 
zakłóceń.
   Na bieżąco dezynfekowane są wejścia do 
klatek schodowych, poręcze, klamki. Ważne 
dla mieszkańców informacje są na bieżąco 
umieszczane na drzwiach wejściowych do 
klatek schodowych, osiedlowej tablicy infor- 

macyjnej i stronie internetowej osiedla. Podo- 
bnie jak na terenie całej Warszawy, osiedlowe 
boisko oraz plac zabaw zostały zamknięte. 
Na osiedlu prowadzone są tylko pilne prace 
oraz drobne remonty, których wykonanie nie 
wymaga kontaktu z mieszkańcami.
  Rada Osiedla Idzikowskiego po konsulta- 
cjach przyjęła bez zastrzeżeń sprawozdanie 
administracji osiedla za 2019 rok. Plan re- 
montów, w tym instalacja ogniw fotowoltaicz- 
nych, został zrealizowany. Mając na uwadze 
wprowadzone obostrzenia oraz bezpieczeń- 
stwo członków, prace Rady odbywały się ko- 
respondencyjnie lub przy wykorzystaniu środ- 
ków porozumiewania się na odległość.
   Rada analizuje kroki jakie należy podjąć w ce- 
lu złagodzenia skutków związanych z ewen- 
tualnym zwiększeniem zaległości w opłatach 
od mieszkańców oraz najemców lokali użyt- 
kowych. Ponadto przedmiotem konsultacji 
jest sprawa wystąpienia do urzędów w spra- 
wach związanych z regulacją stanu prawnego 
gruntów.

SADYBA
  Pracownicy administracji prowadzą dwa razy 
dziennie dezynfekcję w budynkach: czysz- 
czone są klamki, poręcze, windy, domofony, 
podłogi. Administracja zakupiła 60 plastiko- 
wych przyłbic, które będą używane przez 
gospodarzy i pracowników technicznych. Do 
tej pory administracja na zakup maseczek 
wielokrotnego użytku, rękawiczek, przyłbic, 
żelu antybakteryjnego, płynu antybakteryjne- 
go przeznaczyła około 10 tys. zł. 
  Remonty zostały ograniczone do prac ogól- 
noosiedlowych i niewymagających ingerencji 
w lokalach mieszkalnych. Prowadzone są 
m.in. przeglądy roczne budynków - polegają 
na sprawdzeniu przez inspektorów stanu 
technicznego nieruchomości. W ostatnim cza- 
sie zakończono i odebrano prace obejmujące 
wymianę starych latarni na nowe ledowe w są- 
siedztwie budynków Korczyńska 13 i Przy Ber- 
nardyńskiej Wodzie 5 oraz 9. Dział zieleni 
obecnie skupia się na podlewaniu zieleni na 
osiedlu. 
   Do administracji do połowy kwietnia wpły- 
nęło 29 wniosków od najemców lokali usłu- 
gowych z prośbami o czasowe obniżenie lub 
anulowanie opłat. Wnioski będą indywidual- 
nie rozpatrywane przez administrację po za- 
sięgnięciu opinii Rady  Osiedla  Sadyba.

SIELCE
    Zaplanowane dwa spotkania Rady Osiedla 
Sielce z radami domów i posiedzenie plenar- 
ne Rady zostały odwołane. W sprawach pil- 
nych prezydium kontaktuje się zdalnie z człon- 
kami. W tej chwili głównym zagadnieniem,  
zarówno dla Rady jak i dla administracji, jest 
sprawa okresowego obniżenia czynszu loka- 
lom usługowym. Najemcy zwracają się do 
administracji o zwolnienie z opłat w sytuacji 
braku możliwości prowadzenia działalności. 
Każde podanie będzie rozpatrywane indywi- 
dualnie.

   Z powodu stanu epidemii plany remontowe 
stoją pod dużym znakiem zapytania. Wynika 
to nie tylko z konieczności przestrzegania wy- 
maganych rygorów, ale także bieżącej organi- 
zacji pracy administracji wymuszonej stanem 
epidemii - część osób pracuje zdalnie z domu, 
dzięki czemu ograniczono kontakty pracow- 
ników z mieszkańcami. Do tego dochodzi jed- 
nak usprawiedliwiona nieobecność w pracy 
średnio około 1/3 pracowników biura admini- 
stracji. 
  Administracja stanęła przed zadaniem za- 
pewnienia środków ochrony przed epidemią 
pracownikom i wszystkim mieszkańcom - dla 
realizacji zadań zakupiono odpowiednią  ilość 
środków dezynfekcyjnych i ochronnych. Usu- 
wanie awarii jest zapewnione, natomiast nie 
wykonuje się napraw i remontów zgłaszanych 
przez mieszkańców w lokalach mieszkalnych, 
chyba że brak działań powodowałby zagroże- 
nie bezpieczeństwa. Wykonywane są zadania 
na terenach otwartych, tam gdzie nie ma bez- 
pośredniego kontaktu z mieszkańcami.
  Planowane duże remonty nie ruszyły po- 
mimo, że przygotowania są w trakcie. De- 
cyzja zostanie podjęta po analizie warunków 
dotyczących bezpiecznej możliwości prze- 
prowadzenia prac. Mniejsze remonty na ze- 
wnątrz takie jak: remont opaski wokół budyn- 
ku, remont dachu, remont placu zabaw czy 
urządzenie skweru będą realizowane. Prace 
takie jak remonty klatek schodowych zostaną 
przesunięte na termin po ustaniu stanu epi- 
demii.

STEGNY POŁUDNIE
    Na przełomie marca i kwietnia odbyło się 
posiedzenie plenarne Rady Osiedla za pośred- 
nictwem elektronicznych środków porozu- 
miewania się. Przyjęto sprawozdanie Rady na 
zebranie osiedlowe (odbędzie się w innym 
terminie niż planowany) oraz sprawozdanie 
administracji osiedla za ubiegły rok. Przyjęto 
także uchwałę w sprawie podziału nadwyżki 
bilansowej i wyłoniono kandydatów do Rady 
Nadzorczej, którzy będą następnie przedsta- 
wieni do akceptacji na zebraniu osiedlowym.
   Na osiedlu przeprowadzono wymianę pio- 
nów instalacji zimnej i ciepłej wody oraz cyr- 
kulacji ciepłej wody w budynkach przy ul. Mal- 
tańskiej 1, Iberyjskiej 6 oraz Korsykańskiej 7 
– w tym budynku przeprowadzono również 
wymianę zaworów podpionowych odcinają- 
cych wodę i regulacyjnych cyrkulacji ciepłej 
wody. 
   W budynku przy ul. św. Bonifacego 70 miała 
miejsce modernizacja oświetlenia hali gara- 
żowej (wymiana istniejących opraw żarowych 
na oświetlenie LED). Zakończyły się również 
prace związane z modernizacją oświetlenia 
części wspólnych w budynku przy ul. Sardyń- 
skiej 8. Ponadto wymieniono instalację gazo- 
wą w budynku  przy ul. Iberyjskiej 7.
   Na ul. Capri zamontowano 14 nowych lamp 
ledowych, które zastąpiły stare, wysłużone 
lampy sodowe. Jednocześnie administracja 
ogłosiła przetarg na remont ulicy Capri 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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    Konsekwencje walki z koronawirusem dotykają niemal wszystkich. Nasza spółdzielnia 
nie jest tu wyjątkiem. Nikt nie potrafi wiarygodnie określić ani czasu powrotu normalności, 
ani jak ta nowa normalność będzie wyglądała. Dziś, już z pewnej perspektywy, można 
stwierdzić, że spółdzielnia dobrze radzi sobie w zaistniałej sytuacji. Funkcjonują admini- 
stracje osiedli, Zarząd, organy samorządowe. Nie ma problemu z porządkiem w nieru- 
chomościach i na osiedlach, nie stanęły prace remontowe. Udało się zakupić deficytowe 
swego czasu płyny do dezynfekcji, czy rękawiczki ochronne (choć szkoda, że nie zrobiono 
tego w sposób scentralizowany, dla wszystkich osiedli, bo być może uzyskano by lepsze 
warunki). 
    Wielu z państwa na pewno zastanawia się jak to, co dzieje się dookoła (a właściwie fakt, 
że się nie dzieje) wpłynie na sytuację finansową MSM „Energetyka”. Mogą być negatywne 
konsekwencje, choć dziś za wcześnie na jakiekolwiek twarde dane, czy nawet rzetelnie 
prognozowanie. Trzeba liczyć się ze spadkiem przychodów z wynajmu lokali usługowych, 
możliwe jest pogorszenie terminowego regulowania opłat przez mieszkańców. Pierwsze 
realne dane w tym zakresie będą jednak po podsumowaniu pierwszego półrocza. Należy 
jednak podkreślić, że nawet jeśli miałyby zrealizować się najbardziej pesymistyczne 
scenariusze, to jako spółdzielnia mamy bardzo dobrą „poduszkę”, która pomoże 
zamortyzować potencjalne problemy. To Centralny Fundusz Remontowy, który na koniec 
zeszłego roku opiewał na kwotę 29,8 mln zł wolnych środków. Do pozazdroszczenia 
przez większość spółdzielni w Polsce są też nasze wyniki z działalności gospodarczej.     
W w 2019 r. MSM „Energetyka” wypracowała z tego tytułu 7,45 mln zł. To są środki, które 
w latach ubiegłych zapewniały płynność finansową spółdzielni i wspierały działalność 
remontową, a także eksploatacyjną, teraz natomiast mogłyby posłużyć do niwelowania 
zagrożeń finansowych.
    Paradoksalnie pogorszenie się sytuacji gospodarczej w Polsce może… wpłynąć pozytyw- 
nie na planowane remonty. Wyśrubowane ceny usług, czy wręcz coraz częstszy brak 
zainteresowania przetargami organizowanymi przez spółdzielnię, utrudniały realizację 
zaplanowanych prac. „Schłodzenie” rynku może sprawić, że podwykonawcy chętniej i za 
niższą cenę nawiążą współpracę z „Energetyką”. 
    W Radzie Nadzorczej jako jeden z celów postawiliśmy też sobie umożliwienie, z punktu 
widzenia zgodności z prawem, funkcjonowania rad osiedli i rad domów-nieruchomości. 
Sama Rada Nadzorcza pod koniec marca odbyła posiedzenie korespondencyjnie, 
podczas którego zmieniliśmy niezbędne przepisy wewnętrzne w spółdzielni. Oczywiście 
zebrania osiedlowe zostały odwołane, zapewne w innym terminie odbędzie się Walne 
Zgromadzenie Członków, ale przesunięcie w czasie tych zebrań w żaden sposób nie 
blokuje bieżącej działalności spółdzielni, ani nie powoduje dodatkowych uciążliwości dla 
mieszkańców. Ze strony służb spółdzielni wprowadzono ograniczenia w bezpośrednich 
kontaktach - to konieczne ze względu na bezpieczeństwo zarówno pracowników jak                
i mieszkańców. Część pracowników realizuje swoje obowiązki w systemie telepracy bez 
uszczerbku dla jakości realizowanych zadań, co pokazuje, że spółdzielnia jest w miarę 
nowocześnie funkcjonującą organizacją. 
      Budujące jest też, że w czasach izolacji sąsiedzi… zbliżyli się do siebie. Ogłoszenia, 
krążące po klatkach karteczki z ofertami pomocy od młodszych mieszkańców dla 
starszych, większa życzliwość w kolejkach do sklepów - to wszystko miłe akcenty w tym 
trudnym czasie. To bardzo potrzebne działania, gdyż osiedla „Energetyki” w dużej 
mierze zamieszkują osoby starsze, szczególnie narażone na groźne skutki ewentualnego 
zakażenia koronawirusem. Nieco bardziej krytycznie należałoby spojrzeć na, jak to się 
dziś określa, zaspokajanie niezbędnych potrzeb życiowych w postaci spacerów po 
osiedlach lub uprawiania joggingu, bo w tym obszarze mieszkańcy mogliby być bardziej 
powściągliwi.

obejmujący remont nawierzchni wraz z wy- 
konaniem nowych miejsc postojowych.
   W oparciu o decyzje Wydziału Ochrony Śro- 
dowiska usunięto sześć drzew z terenu 
osiedla. Po awariach zimowych wykonano re- 
nowacje trawników, a na terenie osiedla przy- 
było 10 nowych ławek oraz trzy donice. Dział 
zieleni wsparł organizację imprezy plenero- 
wej na temat budowy budek lęgowych dla 
ptaków, która odbyła się na osiedlu na począt- 
ku marca. Regularnie czyszczona była tafla 
wody zbiornika retencyjnego z którego usu- 
nięto roślinność.

STEGNY PÓŁNOC
  Sprawujący dotychczas funkcję pełniącego 
obowiązki kierownika administracji osiedla 
Stegny Północ Jarosław Kulawiak został mia- 
nowany kierownikiem. Rada Nadzorcza pod- 
jęła uchwałę w tej sprawie 31 marca 2020 r.
   Administracja zakupiła niezbędne środki do 
dezynfekcji oraz maseczki i rękawiczki. Łącz- 
ny koszt związany z dodatkowymi zakupami 
wyniósł około 10 tys. zł, zaś ich zapas powi- 
nien wystarczyć na około 1,5-2 miesiące. 
   Najemcy lokali użytkowych składają wnioski 
z prośbami o obniżenie opłat w związku            
z ograniczeniem lub koniecznością całkowite- 
go zaprzestania działalności. Do 20 kwietnia 
wpłynęło kilkanaście wniosków. Indywidual- 
ne decyzje dotyczące obniżki opłat za okres 
od kwietnia do czerwca podejmuje kierow- 
nictwo osiedla w porozumieniu z Zarządem 
(na osiedlu nie funkcjonuje Rada Osiedla i brak 
jest możliwości zasięgnięcia opinii przedsta- 
wicieli mieszkańców). 
   Trwa wymiana wind w czterech budynkach 
na osiedlu. Jednak większość prac remonto- 
wych, w szczególności wymagających wejścia 
do mieszkań, została ograniczona. Zawarte 
zostały umowy dotyczące prac na terenie 
osiedla: na wymianę oświetlenia terenu osied- 
la (kontynuacja prac z zeszłego roku) oraz na 
remonty chodników. 
  29 lutego miał miejsce pożar w budynku 
Kaukaska 5. Więcej na ten temat można prze- 
czytać na stronie 9. 

STEGNY ROŻEK
  W ostatnim czasie na osiedlu zostały usu- 
nięte awarie kanalizacji pod ulicą Sozopolską 
oraz wzdłuż alei północnej. Rozpoczęto wy- 
mianę wind w budynku przy ul. Neseberskiej 
4, a także remont fundamentów pawilonu 
Burgaska 2, od strony zachodniej. Przy okazji 
remontu fundamentów na trawniku przy bu- 
dynku Burgaska 6, od strony ul. Sobieskiego, 
zostało zlikwidowane ogromne zapadlisko, 
w którym gnieździły się gryzonie. 
   W związku z wprowadzeniem przez rząd 
obowiązku poruszania się w przestrzeni pu- 
blicznej w maseczkach ochronnych, ponad 
100 mieszkańców osiedla otrzymało bezpłat- 
nie wielorazowe maseczki. Zostały one  uszyte 
z inicjatywy i dzięki zaangażowaniu pracow- 
nika administracji.

opr. red.

Spółdzielnia 
zdaje egzamin
Janusz Gajda, 
Przewodniczący Rady Nadzorczej MSM „Energetyka”

Planujesz sprzedaż mieszkania?
Sprawnie i szybko je do tego przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy wszystkie starocia w nim zalegające
tj. meble, stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię usługę.

Tel. 531 605 919
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   Obowiązujący od 20 marca stan epidemii postawił pod znakiem za- 
pytania marcowe posiedzenie plenum Rady Nadzorczej. Finalnie prze- 
prowadzono je w zaplanowanym wcześniej terminie 31 marca. Cho- 
ciaż technicznie cała procedura trwała kilka dni, a członkowie Rady nie 
spotkali się osobiście. Plenum odbyło się za pośrednictwem elektro- 
nicznych środków przekazu, a głosowania przeprowadzono poprzez 
specjalne karty do głosowania przesyłane pocztą elektroniczną. Możli- 
wość takiej formy obrad z punktu widzenia przepisów statutu MSM 
„Energetyka” potwierdziły zamówione opinie prawne, choć finalnie 
uchwalona została nowelizacja ustawy prawo spółdzielcze sankcjo- 
nująca tego typu działania w każdej spółdzielni, nawet jeśli przepisy 
statutowe tego nie przewidują. Przepisy weszły w życie 31 marca.
   Głównym zadaniem jaki postawiła przed sobą Rada Nadzorcza było 
zapewnienie od strony formalnej możliwości funkcjonowania orga- 
nów samorządowych w spółdzielni. Stąd w porządku obrad znalazły 
się zmiany aż trzech regulaminów: zebrań osiedlowych, rady osiedla   
i zebrania domowego-nieruchomości. I tak w przypadku rad osiedli 
wprowadzony został zapis umożliwiający odbywanie posiedzeń i po- 
dejmowanie uchwał drogą elektroniczną, natomiast jeśli chodzi o ze- 
brania osiedlowe i domowe-nieruchomości, to dodano możliwość od- 
wołania zaplanowanych zebrań i zwołania w innych terminach ze 
względu na sytuację zagrażającą zdrowiu lub życiu mieszkańców. 
    Dwie ważne informacje przedstawił Zarząd: pierwsza dotyczyła dzia- 
łań podjętych w związku z zagrożeniem spowodowanym przez 
koronawirusa (więcej o tym na str. 3), druga to natomiast obszerna 

analiza dotycząca gospodarowania odpadami przygotowana w opar- 
ciu o dane zebrane z wszystkich osiedli (piszemy o tym na stronie 10). 
   Rada Nadzorcza przyjęła sprawozdanie Zarządu z działalności spół- 
dzielni w 2019 r., oraz informację Rady Nadzorczej na zebrania osied- 
lowe. Przy czym informacja ta stanowi podsumowanie wyłącznie do- 
tychczasowej działalności Rady Nadzorczej - do marca 2020 roku,                      
a w związku z istniejącą sytuacją zostanie uaktualniona przed zebra- 
niami osiedlowymi. Członkowie Rady przyjęli także porządek Walnego 
Zgromadzenia Członków zaplanowanego na 6 czerwca. Przeprowa- 
dzenie WZCz w tym terminie nie wydaje się jednak bardzo prawdopo- 
dobne.  
  Zatwierdzone zostały dwa wnioski o pożyczki z Centralnego Fundu- 
szu Remontowego na łączną kwotę 250 tys. zł. Oba pochodzą z Sielc. 
Wyrażono także zgodę na przesunięcie na 2021 r. pożyczki z CFR dla 
nieruchomości Korczyńska 13 z Sadyby. Planowany już na 2019 r. re- 
mont klatek schodowych był dwukrotnie przesuwany z powodu braku 
zainteresowania wśród wykonawców, a obecnie Rada Domu-Nierucho- 
mości wprowadziła zmiany w zakresie prac. 
   Posiedzenie plenarne poprzedziły prace komisji, które również zor- 
ganizowano w sposób zdalny, bez spotkań. Najbliższe plenum odbę- 
dzie się na początku maja (na kwiecień nie zaplanowano posiedze- 
nia). Uchwały i protokoły z posiedzeń Rady Nadzorczej dostępne są na 
stronie internetowej spółdzielni - dostęp wymaga posiadania konta 
użytkownika.
 

Pierwsze takie posiedzenie Rady Nadzorczej w historii

opr. red.

    W grupie zmian prawa określanych mianem 
„tarczy antykryzysowej” znalazły się także 
przepisy dotyczące funkcjonowania spółdziel- 
ni mieszkaniowych. Zmiany w ustawie prawo 
spółdzielcze miały na celu przede wszystkim 
umożliwienie funkcjonowania organów spół- 
dzielni w momencie zagrożenia epidemicz- 
nego. W tym celu wprowadzono do ustawo- 
dawstwa możliwości funkcjonowania i podej- 
mowania decyzji bez konieczności spotkania 
się podczas posiedzeń. Zgodnie bowiem z 
ustawą prawo spółdzielcze, tryb zwoływania 
posiedzeń organów statutowych i zasady po- 
dejmowania uchwał określane są w statucie 
oraz wewnętrznych regulaminach. W obec- 
nych warunkach trudno też wyobrazić sobie 
obrady walnego zgromadzenia, które każda 
spółdzielnia musiałaby zwołać do 30 czerwca. 
   W myśl nowelizacji ustawy - niezależnie od 
zapisów w statutach - dopuszczalne jest  zdal- 
ne obradowanie. W szczególności wprowa- 
dzono przepisy mówiące, że członek rady 
nadzorczej lub członek zarządu mogą żądać 
zwołania posiedzenia rady nadzorczej albo 
zarządu, podając proponowany porządek 
obrad, lub podjęcia określonej uchwały na 
piśmie albo przy wykorzystaniu środków bez- 
pośredniego porozumiewania się na odleg- 
łość. Jeżeli przewodniczący rady bądź prezes 
zarządu nie zwoła posiedzenia, nie zarządzi 
głosowania na piśmie albo przy wykorzysta- 

niu środków bezpośredniego porozumiewa- 
nia się na odległość na dzień przypadający        
w terminie tygodnia od dnia otrzymania żąda- 
nia, to wnioskodawca może samodzielnie 
zwołać posiedzenie. W myśl znowelizowa- 
nych przepisów uchwała może być podjęta, 
jeżeli wszyscy członkowie organu zostali pra- 
widłowo zawiadomieni o posiedzeniu organu, 
głosowaniu na piśmie albo przy wykorzysta- 
niu nowoczesnej technologii. Uchwała może 
być również podjęta w trybie mieszanym, gdy 
część głosów oddano na posiedzeniu, a część 
na piśmie lub przy wykorzystaniu środków 
porozumiewania się - w tym przypadku wy- 
starczy komunikator internetowy lub telekon- 
ferencja.
  Zapisy te ułatwiają funkcjonowanie spół- 
dzielniom, choć na pewne możliwe kompli- 
kacje wskazał Rzecznik Praw Obywatelskich. 
W analizie zmian przepisów tzw. tarczy anty- 
kryzysowej Adam Bodnar zauważył, że tydzień 
na przygotowanie posiedzenia, w szczegól- 
ności choćby na sporządzenie projektów 
uchwał w skomplikowanych kwestiach, wyma- 
gających np. analizy finansowej, to okres zbyt 
krótki. Zwłaszcza, że członkowie organów 
muszą też mieć czas, aby z proponowanym 
porządkiem posiedzenia, projektami uchwał  
i materiałami zapoznać się przed posiedze- 
niem. 
   Zmiany przyjęte przez parlament odnoszą 

się również do walnych zgromadzeń. Zgodnie 
ze znowelizowanymi zapisami, jeśli termin 
zwołania walnego zgromadzenia spółdzielni 
przypada w okresie obowiązywania stanu za- 
grożenia epidemicznego albo stanu epidemii, 
ulega on przedłużeniu o sześć tygodni od 
dnia odwołania tego stanu. Taki stan prawny 
zwalnia spółdzielnie z obowiązku przeprowa- 
dzenia WZCz do końca czerwca, ale z drugiej 
strony daje zaledwie 6 tygodni na zorganizo- 
wanie zebrania, co w przypadku spółdzielni 
dużych jest sporym logistycznym wyzwaniem.
  To jednak jedyne ułatwienia na jakie mogą 
liczyć spółdzielnie mieszkaniowe. We wpro- 
wadzonych przez rząd przepisach brakuje 
jakiegokolwiek realnego wsparcia w postaci 
zwolnień podatkowych, czy choćby pokrycia 
części kosztów dezynfekcji w nieruchomo- 
ściach. Dlatego spółdzielnie mieszkaniowe 
oraz wspólnoty zaapelowały do rządu o wpro- 
wadzenie rozwiązań pomocowych. - Rząd 
powinien obniżyć koszty eksploatacji budyn- 
ków mieszkaniowych. Za okres pandemii po- 
winniśmy być zwolnieni z podatku od nieru- 
chomości oraz opłat z tytułu wieczystego 
użytkowania gruntów niezabudowanych na 
cele mieszkaniowe, jak drogi, place zabaw 
czy parkingi. Do końca roku powinien obowią- 
zywać również zakaz podwyższania cen i ta- 
ryf za dostawę mediów, czyli za ciepło, wodę, 
kanalizację, gaz - mówił w rozmowie z „Rzecz- 
pospolitą” Jerzy  Jankowski, prezes Związku 
Rewizyjnego Spółdzielni Mieszkaniowych RP .
    Czy spółdzielnie doczekają się wsparcia? Na 
razie pismo przesłane do rządu pozostaje 
bez odpowiedzi. 

ZMIANY W PRAWIE: TARCZA ANTYKRYZYSOWA 
A SPÓŁDZIELNIE MIESZKANIOWE
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    Obawa przed zakażeniem koronawirusem 
i obostrzenia wprowadzone w walce z epide- 
mią spowodowały, że - jak w całej Polsce              
- mieszkańcy „Energetyki” utknęli w domach. 
Szczególnie wiele osób starszych do mini- 
mum ograniczyło wyjścia i kontakty z in- 
nymi. Szybko pojawiło się mnóstwo oddol- 
nych inicjatyw pomocy sąsiedzkiej, akcji 
wsparcia dla lokalnych usługodawców, czę - 
sto najemców lokali należących do spółdziel- 
ni. Nie brakuje także działań w drugą stronę: 
sklepy i różne punkty usługowe zapropono- 
wały ułatwienia dla mieszkańców w tym trud- 
nym czasie.
   Najczęściej spotykaną formą pomocy jest 
robienie zakupów starszym osobom, często 
samotnym, przez młodszych sąsiadów. 
Część odbywa się w oparciu o wzajemne zna- 
jomości na piętrze, czy klatce schodowej, 
część to informacje w postaci różnej maści 
kartek z ofertą pomocy zwykle od młodszych 
mieszkańców. Bardziej zorganizowaną for- 
mę takie wsparcie przybrało na osiedlu Idzi- 
kowskiego, gdzie odbywa się   to w ramach 
ogólnopolskiej akcji „Widzialna ręka”. Akcję 
koordynują mieszkający na osiedlu Weroni- 
ka i Adam, a w rozpropagowaniu pomogła 
administracja osiedla, która wydrukowała           
i wywiesiła plakaty z informacją na każdej 
klatce. 
   Bardzo pozytywnie zachowanie „młodych” 
ocenia Krystyna Domalewska ze Stegien Po- 
łudnie.  - Niewątpliwym plusem obecnej sy- 
tuacji jest fakt, że młodsi mieszkańcy zau- 
ważyli starszych. Ja sama dostałam cztery 
propozycje od sąsiadów dotyczące możliwo- 
ści zrobienia zakupów, pójścia za mnie do 
apteki - mówi Krystyna Domalewska. Jak 
dodaje, dla wielu starszych osób sam fakt do- 
strzeżenia ich i ich potrzeb oraz nawiązanie 
kontaktu jest równie ważne, co sama pomoc. 
   Ciekawy system wypracowano na osiedlu 
Bernardyńska, gdzie największy w okolicy 

sklep Hamann realizuje dostawy do mieszkań- 
ców przy współpracy z administracją  osiedla       
i mieszkańcami wolontariuszami. Zbierają oni 
zamówienia na zakupy od sąsiadów, przeka- 
zują do sklepu, a następnie odbierają i dostar- 
czają do osób na osiedlu. Jak informuje wła- 
ściciel sklepu Andrzej Walewski, każdego dnia 
w ten sposób przygotowywanych jest nawet 
dziesięć przesyłek, przy czym jak to określa, 
są to zwykle solidne zapasy na mniej więcej 
tydzień. Z akcji zadowolona jest również admi- 
nistracja - Administracja, mieszkańcy i wolon- 
tariusze z osiedla z bardzo dużym uznaniem        
i wdzięcznością wypowiadają się na temat za- 
angażowania w akcję pomocową właściciela           
i personelu sklepu Hamann, z których inicjaty- 
wy akcja ta została podjęta. Podkreślają życz- 
liwość i otwartość na bieżące potrzeby, które 
nie tylko ułatwiają i uprzyjemniają zakupy, 
pozwalają łatwiej znosić uciążliwości i utrwala- 
ją pozytywny wizerunek placówki ale też po- 
głębiają wrażenie, że długoletnia więź tego 
sklepu z osiedlem wykracza poza zasięg ko- 
mercji i marketingu - informuje Katarzyna 
Szwarc, kierownik administracji osiedla. W 
przypadku Bernardyńskiej godnym uwagi jest 
też  fakt, że jeden z wolontariuszy to osoba        
w  wieku emerytalnym. 
   Podobnie działają dwa osiedlowe sklepy na 
Idzikowskiego: „Niedźwiadek” i „ABC”, które  
dostarczają zakupy bezpośrednio do domów 
niektórych mieszkańców osiedla. O swoich 
stałych klientach w trudnych czasach pamięta- 
ją także małe sklepiki. Na przykład funkcjonu- 
jący na Sadybie od kilkudziesięciu lat sklep 
warzywniczy „Babcia Ela” osobom starszym 
oferuje bezpłatnie dostarczenie towaru do 
domu.   - To są tzw. stali klienci z którymi znam 
się od wielu lat. Spakowane zakupy osobiście 
zanoszę i zostawiam na wycieraczce przed 
drzwiami, żeby niepotrzebnie nie narażać star- 
szych osób - mówi Katarzyna Męcina, właści- 
cielka sklepu. Dodaje, że znacznie więcej klien- 

tów preferuje jednak zamówienie zakupów 
przez telefon i odbiór przygotowanej paczki 
osobiście lub przez sąsiada czy opiekuna. 
  Pomoc sąsiedzka nie ogranicza się jednak 
wyłącznie do robienia zakupów. 100 miesz- 
kańców osiedla Stegny Rożek dostało wielora- 
zowe maseczki bawełniane, dzięki zaangażo- 
waniu pani Aleksandry, pracującej w admini- 
stracji przy Burgaskiej. Z prywatnych środków 
zapewniła materiał i gumki, a maseczki uszyte 
zostały przez osoby, które odpowiedziały na 
apel o szycie. Podobne inicjatywy o różnym za- 
kresie - szycia dla rodziny i sąsiadów mają 
miejsce choćby na osiedlu Idzikowskiego. 
   Epidemia w czasach mediów społecznościo- 
wych przynosi nowe aspekty wsparcia i solidar- 
ności. Na Facebook’u w grupie „Stegny” liczą- 
cej ponad 5000 członków można liczyć na ko- 
munikaty typu: „w Mokpolu brak kolejek, war- 
to iść”, albo „do FRAC-a na pół godziny stania”. 
Mieszkańcy zamieszczają też inne ciekawe in- 
formacje, jak o okazyjnej sprzedaży kwiatów 
ciętych w okolicy, czy dostępności deficyto- 
wych towarów w osiedlowych sklepach.

M.I.

ZAGROŻENIE I OGRANICZENIA WYZWOLIŁY W MIESZKAŃCACH CHĘĆ 
POMAGANIA

MIESZKAŃCY ZAINFEKOWANI...
DOBREM

   Jadwiga Osiecka na Sielcach mieszkała „od zawsze”, przez 6 lat reprezentowała osiedle            
w Kolegium M6. Od lat działała w Radzie Osiedla i Radzie Domu-Nieruchomości. Niemal całe 
swoje życie była dziennikarką. W 1963 r. rozpoczęła działalność dziennikarską w Krajowej 
Agencji Informacyjnej, a następnie w Życiu Warszawy, w którym pracowała do roku 1991,           
w okresie największej świetności gazety. Współpracowała z Polskim Radiem oraz TVP, a także 
z wieloma stołecznymi pismami. W pracy dziennikarskiej bliska jej była tematyka budownictwa 
mieszkaniowego, nieruchomości, ale także problemy życia codziennego „zwykłych ludzi”. 
Zawsze bardzo interesowało ją otoczenie w jakim żyła, nie ustawała w dążeniach do jego 
ulepszania, by żyło się przyjemniej. Dotyczyło to klatki schodowej, bloku i osiedla.
   Na Kolegium M6 często powtarzała, że trzeba uczyć ludzi uśmiechać się i mówić dzień dobry 
swoim sąsiadom. Co z właściwym sobie wdziękiem  i  wytrwałością robiła.  
  Zmarła 29 lutego w wieku 79 lat. Pochowana została na Cmentarzu Wojskowym na Powązkach.

ZMARŁA JADWIGA OSIECKA

Maseczki dla mieszkańców „Rożka” powstałe    
z inicjatywy pani Aleksandry pracującej w 
administracji przy Burgaskiej
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1. LICZBA CZŁONKÓW NIEMAL BEZ ZMIAN.   
Na koniec zeszłego roku członkami spółdzielni 
było  20 611 osób (przez rok przybyło 7 osób). 
Bez zmian pozostały zasoby mieszkaniowe: 
to 260 budynków mieszkalnych liczących           
18 982 lokali mieszkalnych i 21 budynków 
użytkowych.
2. ZARZĄD I ORGANY SPÓŁDZIELNI. Dzia- 
łaniami spółdzielni kieruje Zarząd w którego 
skład wchodzą: Piotr Kłodziński - prezes Za- 
rządu, Grzegorz Engelbrecht - członek Zarzą- 
du ds. gospodarki zasobami mieszkaniowymi, 
Leszek Kaczmarski - członek Zarządu ds. eko- 
nomicznych. Bieżącą pracą administracji sied- 
miu osiedli kierują pełnomocnicy Zarządu: 
Bernardyńska - Katarzyna Szwarc, Idzikow- 
skiego - Jadwiga Pawłowska-Radecka, Sadyba 
- Krzysztof Kuciński, Sielce - Jolanta  Jezierska, 
Stegny Południe - Bartosz Jagielski, Stegny 
Północ - Jarosław Kulawiak (w 2019 r. funkcję 
tę pełnił również Andrzej Osiński), Stegny 
Rożek - Anna Lew-Kiedrowska. Nadzór nad ich 
funkcjonowaniem sprawują rady osiedli. Nad- 
zór nad działalnością spółdzielni sprawuje 
24-osobowa Rada Nadzorcza.
3. DWA WYNIKI FINANSOWE.  W planie działal- 
ności całej spółdzielni oraz poszczególnych 
osiedli istnieje podział kosztów i przychodów 
na tzw. gospodarkę zasobami mieszkaniowy- 
mi i pozostałą działalność gospodarczą. W re- 
zultacie w ramach planu występują dwa odręb- 
ne wyniki finansowe: dla gospodarki zasoba- 
mi mieszkaniowymi i dla pozostałej działalno- 
ści gospodarczej. Dochód uzyskany z działal- 
ności gospodarczej podlega opodatkowaniu, 
a niezmiennie powstaje z dwóch źródeł. Pierw- 
sze to dochody poszczególnych nieruchomo- 
ści pochodzące z ich powierzchni wspólnej. 
Przysługują one członkom i właścicielom da- 
nej nieruchomości. Drugie źródło to dochód 
z majątku wspólnego spółdzielni przysługu- 
jący wszystkim członkom. Szczegółowe de- 
cyzje w sprawie podziału tego dochodu po- 
dejmuje Walne Zgromadzenie Członków po 
przyjęciu rocznego sprawozdania finansowe- 
go spółdzielni.
4. GOSPODARKA ZASOBAMI MIESZKANIOWY- 
MI NA PLUSIE.  W przypadku gospodarki zaso- 
bami mieszkaniowymi, w skali całej spółdzielni 
saldo za 2019 rok zamknęło się wynikiem do- 
datnim w wysokości 2,71 mln zł (rok wcześ- 
niej  było  to 3 mln zł,  zaś  plan  na  2019  rok 

zakładał niedobór w wysokości 15,9 tys. zł). 
Powyższy wynik podyktowany jest zabezpie- 
czeniem się osiedli na poczet rozliczeń opłat 
za użytkowanie wieczyste gruntu za okres 
2017-2019. Zaliczki w 2019 r. pobierane były 
w wysokości 100 procent rocznych opłat za 
działki do czasu uprawomocnienia się decyzji 
zaskarżonych przez spółdzielnię do SKO.
    Wszystkie osiedla zakończyły rok na plusie. 
W podziale na nieruchomości, niedobór, tzn. 
koszty wyższe od opłat, odnotowało 45 nieru- 
chomości na czterech osiedlach (Bernardyń- 
ska, Sadyba, Sielce, Stegny Południe). 
5. NADWYŻKA Z DZIAŁALNOŚCI GOSPODAR- 
CZEJ: 7 453 200 ZŁ. Spółdzielnia zakończyła 
ubiegły rok nadwyżką bilansową w kwocie 
7,45 mln zł (już po opłaceniu podatku docho- 
dowego), co jest wynikiem o 38 proc. lepszym 
od planowanego i nieco niższym niż nadwyż- 
ka za rok 2018 - wówczas było to około 7,87 
mln zł. Wynik w granicach 7,4 - 7,9 mln zł 
spółdzielnia utrzymuje od czterech lat. Głów- 
nym źródłem dochodów w tym obszarze po- 
zostaje wynajem lokali użytkowych oraz opro- 
centowanie uzyskane z lokat środków finanso- 
wych. MSM „Energetyka” zapłaciła 2 mln zł po- 
datku  dochodowego.
6. REMONTY I KONSERWACJA.   Na remonty 
wydano 24,96 mln zł, co stanowiło 93 proc. 
wartości  zaplanowanych prac (po korekcie 
planu w kwietniu 2019 r.). Roboty budynkowe 
pochłonęły 19,75 mln zł, zaś prace ogólno- 
osiedlowe 5,17 mln zł. Problemami w reali- 
zacji zaplanowanych prac były często zbyt wy- 
sokie ceny ofertowe od potencjalnych wyko- 
nawców, lub nawet całkowity brak zaintere- 
sowania (z 25 przetargów organizowanych 
przez biuro Zarządu, jedynie 7 zakończyło się 
sukcesem, na 3 nie wpłynęły żadne oferty). 
  Największe kwoty pochłonęły remonty bal- 
konów i loggii (4,1 mln zł), wymiana wodo- 
mierzy (1,65 mln zł), remonty klatek schodo- 
wych (1,3 mln zł), remonty wind (1,15 mln zł). 
Uwagę zwraca znaczy spadek kosztów prac 
dotyczących wymiany wewnętrznych linii za- 
silania (WLZ), które przez lata generowały mi- 
lionowe wydatki. W 2019 r. tylko Sadyba i Steg- 
ny Południe poniosły z tego tytułu większe 
koszty -  łącznie 1,2 mln zł.
  Kolejny rok spada udział finansowania re- 
montów pożyczkami z Centralnego Funduszu 
Remontowego - jeszcze w 2017 r. było to oko- 

ło 30 proc., zaś w zeszłym roku już zaledwie 
15 proc. (łączna kwota udzielonych pożyczek 
to 3,63 mln zł). Na remonty terenów wspól- 
nych wydano 5,17 mln zł (3,78 mln zł rok 
wcześniej). Główne prace w tym zakresie to re- 
monty chodników, dróg osiedlowych i miejsc 
postojowych - 2,57 mln zł, kolejną pozycją 
była modernizacja oświetlenia  -  764 tys. zł.
   W 2019 r. w skali spółdzielni wydano na kon- 
serwację 7,09 mln zł (6,65 mln zł rok wcześ- 
niej). 
7.INWESTYCJE.  Działalność inwestycyjna kon- 
centrowała się głównie w osiedlu Sielce: na 
realizacji nowo rozpoczętego zadania inwe- 
stycyjnego „WB-1” (ul. Zwierzyniecka 8C i 8D) 
oraz pracach przygotowawczych zadania 
„W-20” (róg ulic Czerniakowskiej i Al. Polski 
Walczącej). Prowadzona inwestycja składać 
się będzie z dwóch budynków liczących pięć i 
osiem kondygnacji. Łącznie powstanie 169 
mieszkań i lokali usługowych oraz garaże pod- 
ziemne. Mieszkania, jak w każdej realizowa- 
nej inwestycji, dostępne są dla członków MSM 
„Energetyka” i ich rodzin. Planowany, wstępny 
koszt budowy to 8813 zł/mkw brutto. Zakoń- 
czenie prac planowane jest na pierwszy kwar- 
tał 2022 roku.
8. SPRAWY TERENOWO-PRAWNE.   W 2019 r. 
działania w tym obszarze obejmowały dwa 
główne aspekty: przekształcenie prawa użyt- 
kowania wieczystego gruntów zabudowanych 
na cele mieszkaniowe w prawo własności tych 
gruntów oraz działania zmierzające do ure- 
gulowania stanu prawnego gruntów będących 
we władaniu spółdzielni. Zarząd MSM „Ener- 
getyka” prowadził - i prowadzi - sprawy doty- 
czące przekształcenia użytkowania wieczy- 
stego we własność dla gruntów związanych 
ze spółdzielczymi własnościowymi i lokator- 
skimi prawami do lokali. Stosownie do zalece- 
nia Ministerstwa Inwestycji i Rozwoju, wniesio- 
no roczną opłatę z tytułu użytkowania wie- 
czystego za 2019 r. z zastrzeżeniem jej zali- 
czenia na opłatę przekształceniową. Do 31 
marca 2019 r. Zarząd wystąpił do Urzędów 
Dzielnicy Mokotów i Śródmieścia o wydanie 
zaświadczeń potwierdzających przekształce- 
nie prawa użytkowania wieczystego w prawo 
własności gruntów dla 144 nieruchomości, 
wraz z wnioskami o obliczenie jednorazowej 
opłaty przekształceniowej z uwzględnieniem 
bonifikaty na podstawie Uchwały Rady m.st. 
Warszawy z 18 października 2018 r.  Do 31 
grudnia 2019 r. spółdzielnia otrzymała za- 
świadczenia o przekształceniu dla 89 nieru- 
chomości oraz informacje o udzielonej boni- 
fikacie od jednorazowej opłaty przekształce- 
niowej w odniesieniu do 65 nieruchomości 
(obecnie jest to 124 zaświadczenia i 85 po- 
twierdzeń o bonifikacie). 

UBIEGŁY ROK SPÓŁDZIELNIA ZAKOŃCZYŁA 7,45 MLN ZŁ NADWYŻKI 

ROK 2019 W „ENERGETYCE”. 
SPRAWOZDANIE Z DZIAŁALNOŚCI SPÓŁDZIELNI

Sprawozdanie Zarządu z działalności spółdzielni w roku 2019 zostało przyjęte przez Radę 
Nadzorczą 31 marca. Standardowo jest prezentowane na Walnym Zgromadzeniu Członków, 
a w M6 więcej miejsca poświęcamy mu w „Informatorze na Walne”. Z racji jednak niewielkich 
szans na organizację WZCz w zaplanowanym terminie 6 czerwca, przybliżamy najważ- 
niejsze fakty o sytuacji MSM „Energetyka”.
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Nie zmienił się status gruntów o nieuregulo- 
wanym stanie prawnym gruntów. W ciągu 
2019 r. Zarząd prowadził rozmowy z wła- 
dzami Warszawy w tym zakresie, ale Urząd 
Dzielnicy Mokotów niezmiennie twierdzi, że 
prowadzone są postępowania w sprawie usta- 
nowienia użytkowania wieczystego gruntów 
na rzecz MSM „Energetyka”,  jednak ich za- 
kończenie uzależnione jest od zakończenia 
postępowań roszczeniowych prowadzonych 
przez Biuro Spraw Dekretowych Urzędu 
m.st. Warszawy. 
9. CENTRALNY FUNDUSZ REMONTOWY. 
Fundusz stanowi kapitał, który pozwala na 
wspomaganie prowadzonej przez spółdziel- 
nię działalności i utrzymanie płynności finan- 
sowej oraz pełnej zdolności płatniczej. Na 
koniec 2019 r. stan CFR wynosił 43,8 mln zł, 
z czego wolne środki to ponad 29,8 mln zł. 
Wolne środki lokowane są na lokatach termi- 
nowych, a uzyskane w ten sposób oprocen- 
towanie wchodzi w skład nadwyżki bilanso- 
wej biura Zarządu. Z Centralnego Funduszu 
Remontowego nieruchomości pożyczają 
środki na finansowanie remontów (w 2019 
roku 3,6 mln zł), środki są przejściowo anga- 
żowane w pomoc osiedlom w spłacie bieżą- 
cych zobowiązań, w przygotowanie inwesty- 
cji, a nawet w pomoc w sfinansowaniu zaku- 
pów majątku trwałego.
10. ZADŁUŻENIE MIESZKAŃCÓW.  Zadłu- 
żenie w opłatach za lokale wyniosło na ko- 
niec ubiegłego roku 5 procent rocznego wy- 
miaru opłat (7,16 mln zł; w 2018 r. było to 
4,7 proc.). Wskaźnik zadłużenia w rozbiciu 
na osiedla kształtuje się pomiędzy 2,6 proc. 
na osiedlu Bernardyńska i 6,7 proc. na Sady- 
bie (to skutek zadłużenia jednego lokalu 
usługowego. Sprawa jest w postępowaniu 
komorniczym, a umowa najmu została roz- 
wiązana).
  Największą część zaległości, niemal 70 
procent, stanowią zaległości bieżące. Są to 
w głównej mierze zadłużenia krótkotermi- 
nowe, jedno- i dwumiesięczne, w tym do- 
płaty wynikające z rozliczenia energii ciepl- 
nej za zimę 2018/19 dokonane w grudniu 
2019 r. Ewentualne dopłaty z tego tytułu są 
wnoszone dopiero w roku 2020, a obciążają 
rok poprzedni. Negatywnie na wskaźnik 
wpływa także fakt, że wielu najemców lokali 
usługowych reguluje opłaty z miesięcznym 
opóźnieniem. 
11. ZATRUDNIENIE I WYNAGRODZENIA. 
Średnie zatrudnienie w spółdzielni wyniosło 
w zeszłym roku 345 etatów - zatrudnionych 
było 351 osób, czyli o 2 więcej niż rok 
wcześniej. Wynagrodzenia pochłonęły 
22,64 mln zł, co stanowi kwotę o 900 tys. zł 
większą niż w roku 2018, ale zgodną z za- 
łożeniami. W zdecydowanej większości usłu- 
gi na rzecz mieszkańców wykonują pracow- 
nicy spółdzielni zatrudnieni na umowach        
o pracę. 	

   Dodatkowy dzień roku długo pozostanie w pamięci mieszkańców bloku przy ul. Kau- 
kaskiej 5 na osiedlu Stegny Północ. 29 lutego miał tam bowiem miejsce poważny pożar          
w wyniku którego całkowitemu spaleniu uległo mieszkanie na dziewiątym piętrze. Do szpi- 
tala trafiła jedna osoba, która ucierpiała z powodu dymu i oparów. Straty w wyniku pożaru   
i akcji strażaków były duże. Oprócz spalonego mieszkania, uszkodzone lub zalane wodą         
w wyniku akcji strażaków zostały lokale sąsiadujące, dwa piony mieszkalne, korytarz, 
drzwi i instalacja elektryczna windy, instalacja elektryczna. 
    Po pożarze pracownicy administracji przystąpili do niezbędnych prac: uporządkowania 
budynku i przywrócenia sprawności technicznej. Wymienione musiały zostać cztery licz- 
niki gazu, przywrócono działanie instalacji wodnych i elektrycznych, uruchomiona została 
jedna winda. Szkodę zgłoszono do firmy ubezpieczeniowej, ale administracja obawia się, 
że odszkodowanie może nie pokryć wszystkich kosztów. W związku z powyższym może 
być konieczne złożenie wniosku o pożyczkę z Centralnego Funduszu Remontowego na 
pokrycie kosztów likwidacji skutków pożaru. 
    To nie jedyny pożar w ostatnim czasie na osiedlach „Energetyki”. Tuż przed świętami 
Bożego Narodzenia spłonęło mieszkanie na Sadybie w budynku przy Konstancińskiej 1. 
Dzięki pomocy sąsiadów udało się wyprowadzić zaawansowaną wiekiem lokatorkę, ale 
lokal został doszczętnie spalony. W akcji gaszenia brało udział aż sześć zastępów straży 
pożarnej. Z kolei w noc Sylwestrową od fajerwerków odpalanych w okolicy zapalił się bal- 
kon mieszkania przy Korsykańskiej. Właścicielka mieszkania w wyniku zdarzenia dostała 
zawału serca i znalazła się w szpitalu, ranny został sąsiad, który pomagał w gaszeniu 
pożaru balkonu.

   Niewysłane jeszcze zaświadczenia o przekształceniu użytkowania wieczystego we 
własność będą wysyłane dopiero, gdy ustąpi zagrożenie epidemiczne. Z kolei Rada Miasta 
przyjęła uchwałę, dzięki której prawo do maksymalnej bonifikaty zachowają także miesz- 
kańcy, którzy nie dopełnili w terminie obowiązku zgłoszenia chęci skorzystania z bonifi- 
katy. 
    Do końca marca miasto wysłało 88 proc. zaświadczeń o przekształceniu użytkowania 
wieczystego we własność. Kolejnych na razie nie należy się spodziewać, bo władze miasta 
wstrzymały od 1 kwietnia dalszą wysyłkę w związku z zagrożeniem powodowanym przez 
koronawirus i obostrzeniami z tego wynikającymi. - W stolicy postępujemy odpowiedzial- 
nie i troszczymy się o bezpieczeństwo. W tym trudnym okresie nie chcemy narażać miesz- 
kańców na niepotrzebne ryzyko i odbiór dokumentów na poczcie, dlatego całkowicie 
wstrzymujemy wysyłkę zaświadczeń – uzasadniał decyzję Rafał Trzaskowski, prezydent 
m.st. Warszawy. 
   Stołeczny ratusz zapewnia jednocześnie, że zaświadczenia będą cały czas przygotowy- 
wane, a wysyłka dokumentów zostanie wznowiona, gdy minie zagrożenie spowodowane 
wirusem SARS-CoV-2. Mieszkańcy wszystkie sprawy związane z przekształceniem załat- 
wią później, nie martwiąc się ustawowymi terminami i nic na tym nie tracąc. Umożliwia to 
także uchwała Rady m.st. Warszawy przyjęta 21 marca. Pozwala ona na udzielenie boni- 
fikaty od opłat przekształceniowych za 2019 i 2020 rok, tj. opłat, których ustawowy ter- 
min wniesienia upłynął 29 lutego i 31 marca 2020 r. 
   W myśl obowiązujących przepisów, aby skorzystać z pełnej bonifikaty, należało zgłosić 
się z wnioskiem o jednorazową zapłatę - czyli zgłosić chęć skorzystania z pełnej bonifikaty 
w wysokości 98 albo 99 proc. - w ciągu dwóch miesięcy od otrzymania zaświadczenia              
o przekształceniu. Władze miasta argumentują, że mimo rozbudowanej akcji informacyj- 
nej, a przede wszystkim mimo informacji umieszczonej na samym zaświadczeniu, zdecy- 
dowana większość użytkowników wieczystych nie dopełnia tego terminu. W rezultacie 
mieszkańcy ci powinni uregulować opłatę przekształceniową za lata 2019 i 2020 w pełnej 
kwocie, a bonifikata przysługiwałaby im dopiero od przyszłego roku. Dlatego w formie 
uchwały miasto zagwarantowało tej grupie skorzystanie z pełnej wysokości bonifikaty.
    Chęć skorzystania z bonifikaty muszą zgłosić właściciele mieszkań posiadający wyodręb- 
nione prawo własności. Pozostali, czyli w przypadku MSM „Energetyka” zdecydowana 
większość, nie muszą nic robić w kwestii uwłaszczenia. W ich imieniu wszystkie formal- 
ności prowadzi spółdzielnia. MSM „Energetyka” otrzymała do tej pory 85 proc. (124 
spośród 144) zaświadczeń o przekształceniu użytkowania wieczystego we własność. Na 
Zwierzyniecką wpłynęło także 85 potwierdzeń o przyznaniu bonifikaty 98 proc. Jednak 
zgodnie z zapowiedziami władz miasta, od początku kwietnia proces ten zatrzymał się. 

Przekształcenie: miasto wstrzymało wysyłkę 
zaświadczeń, radni uchwalili nowe bonifikaty

POŻAR NA KAUKASKIEJ

opr. na podstawie Sprawozdania Zarządu
 z działalności  spółdzielni w roku 2019

red.
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     Podwyżki opłat za wywóz śmieci to jedynie część kosztów związanych 
ze zmianą systemu gospodarki odpadami. Obowiązek segregowania na 
pięć frakcji zamiast trzech spowodował, że wiele altan i pomieszczeń         
w których składowane są śmieci nie mieści wystarczającej liczby pojem- 
ników. Muszą być rozbudowane, albo zbudowane od nowa. A to będzie 
kosztować. Tylko w tym roku w skali spółdzielni może to pochłonąć na- 
wet 3 mln zł. 
    Śmieci pozostają jednym z najważniejszych problemów na osiedlach. 
Chcąc lepiej poznać przeciwnika, w biurze Zarządu przygotowano anali- 
zę do której danych dostarczyły wszystkie administracje. Powstał obraz 
tego jak śmiecimy, jakie to powoduje problemy i co w związku z tym na- 
leżałoby zrobić. Niestety, gospodarką odpadami od 2013 roku zarządza 
miasto i na część kluczowych decyzji, jak czę- 
stotliwość odbierania odpadów, spółdzielnia 
nie ma wpływu. 
   Jedno jest pewne: jeśli warunki wyrzucania 
śmieci mają się poprawić, niezbędne są inwe- 
stycje w przebudowę lub budowę altan. Do tej 
pory nakłady w tym obszarze nie musiały być 
znaczące. Zmiany przynosi obecny rok: łącznie           
w skali osiedli wydatki na ten cel mogą sięgnąć 
3 mln zł. Ale nawet to nie rozwiąże problemu         
- na dwóch największych osiedlach: Stegnach 
Południe oraz Sadybie, należałoby przebudować wszystkie altany, gdyż 
nie są one przystosowane do obecnie obowiązujących przepisów. To 
właśnie na Sadybę przypada większość z zakładanych środków, bo aż 
2,1 mln zł. Duże plany w tym obszarze ma także osiedle Stegny Północ, 
gdzie mieszkańcy mają zyskać aż 23 nowe altany do wyrzucania odpa- 
dów. Pozostałe osiedla wybudują lub rozbudują między 1 a 5 pomiesz- 
czeń na śmieci. To jednak plany inwestycji sprzed stanu epidemii. 
     Łącznie na siedmiu osiedlach jest blisko 170  altan lub pomieszczeń po 
zsypach, gdzie składowane są opady. Administracje oceniły, że aż 70        
z nich nie spełnia wymogów, czyli nie mieści wszystkich wymaganych 
pojemników i potrzeba ich rozbudowy. Szczególnym problemem są ko- 
mory zsypowe w budynkach wysokich, które są za małe, a technicznie 
nie ma możliwości ich rozbudowy - konieczne jest więc postawienie alta- 
ny na zewnątrz. 
    Z opracowania wykonanego w spółdzielni wynika, że sytuacja jest pato- 
wa: śmieci wysypują się z pojemników, 
więc służby miejskie odpowiedzialne 
za gospodarkę odpadami radzą, by 
zamówić więcej kontenerów. Ale na 
osiedlach nie wszędzie mieszczą 
się już obecne, dlatego spółdzielnia 
prosi o częstsze odbiory, a nie o do-  
datkowe pojemniki. Na to nie zga- 
dzają się jednak firmy wywożące 
śmieci. 
    A produkujemy coraz więcej śmie- 
ci. W ostatnim czasie w altanach nie- 
proporcjonalnie przybyło kartonów 
i wszelkiej maści opakowań - miesz- 
kańcy bowiem, jak wszyscy, znacz- 
nie zwiększyli liczbę zakupów przez 
internet czy dowożonych do domu. 
Ostatnie dane Urzędu Statystyczne- 
go w Warszawie mówią, że statys- 
tyczny mieszkaniec województwa 
mazowieckiego wytwarza rocznie 
331 kg odpadów, o 20 kg więcej niż 
w 2015 r. i niemal dwa razy więcej 
niż wynosi średnia dla wojewódz- 

twa świętokrzyskiego, gdzie produkcja śmieci należy do najmniej- 
szych w kraju. Z kolei z analizy danych zebranych przez administra- 
cje wynika, że przeciętny mieszkaniec „Energetyki” wytwarza mie- 
sięcznie 53 litry odpadów zmieszanych, 8 litrów papieru, 6 litrów 
plastiku i tworzyw sztucznych, oraz po 1 litrze szkła i odpadów bio 
(dane podane w litrach a nie kg, gdyż szacunki bazują na pojemno- 
ści kontenerów, nie na wadze wyrzucanych odpadów). Taki podział 
wskazuje, że segregowanie jest na  bardzo niskim poziomie, ale za- 
znaczyć trzeba, że dane są szacunkowe i pochodzą z początkowego 
okresu nowego systemu segregacji. Równie ważną obserwacją jest 
fakt, że im gorzej było z dostępnością do pojemników, bo były 
przepełnione, tym częściej śmieci wyrzucane były w niekontrolowa- 

ny sposób. 
   Dokument wskazuje na jeszcze jedną kwestię, 
która w najbliższych miesiącach może stać się 
prawdziwym problemem. Jedynie 10 procent 
wszystkich pojemników jest przeznaczone na 
odpady bio, a dodatkowo frakcja ta jest wywo- 
żona najrzadziej - występują altany z których 
odbierana jest raz w tygodniu. Gdy nastaną let- 
nie upały, a w zeszłym roku już na początku 
czerwca mieliśmy temperatury przekraczające 
30 stopni,  sytuacja w altanach może być nie do 

pozazdroszczenia. W tym kontekście trudno uznać za optymistycz- 
ną konkluzję, że odpadów bio jest najmniej, ale mieszkańcy coraz 
lepiej radzą sobie z segregacją i tej frakcji przybywa.
    Poszczególne osiedla mają natomiast różne doświadczenia i opinie 
na temat dostępu do altan śmietnikowych. Większość administracji 
uważa, że w obecnej sytuacji i problemów z odpadami, altany powin- 
ny być zamykane, zaś optymalnym rozwiązaniem są elektroniczne 
chipy (Bernardyńska, Sielce, Sadyba, Stegny Południe). Co ciekawe, 
zdaniem administracji osiedla Stegny Północ, gdzie altany od lat są 
zamykane, rozwiązanie to nie do końca się sprawdza, ale perspek- 
tywa odpowiedzialności zbiorowej mieszkańców za nieposegrego- 
wane odpady powoduje, że miejsca wyrzucania odpadów muszą być 
w jakiś sposób zabezpieczone. Odmienne stanowiska zajęły admini- 
stracje z Idzikowskiego i „Rożka” argumentując, że w ich ocenie za- 
mykanie altan nie jest konieczne.

       W ostatnim czasie ucichła dyskusja 
na temat podnoszenia opłat za 
niesegregowanie odpadów. Władze 
miasta mają na głowie poważniej- 
sze problemy podczas epidemii, 
więc temat segregacji zszedł na dru- 
gi plan, bo kluczową sprawą stało 
się zapewnienie, aby śmieci w ogóle 
były odbierane.  Nie ma jednak po- 
wodów, aby przypuszczać, że sto- 
łeczny ratusz temat wymaganej 
przepisami segregacji całkowicie 
odpuści. Tym bardziej warto wyko- 
rzystać dodatkowy czas na lepsze 
opanowanie i przystosowanie się 
do obecnych zasad segregacji od- 
padów. Przypomnijmy, jeśli firma 
wywożąca odpady i służby miasta 
uznają, że nie są one właściwie se- 
gregowane, opłata może zostać po- 
dwojona i wyniesie 130 zł miesięcz- 
nie od lokalu. Dla wszystkich miesz- 
kańców danej nieruchomości.

KOMPLEKSOWA ANALIZA GOSPODARKI ODPADAMI NA OSIEDLACH PRZYNOSI CIEKAWE WNIOSKI 

TRZY MILIONY ZŁOTYCH NA ŚMIETNIKI

-------------------------------------
Spółdzielnia oczekuje częstszego 
odbierania odpadów, jednak władze 
miasta i firmy odbierające śmieci 
proponują więcej pojemników. Ale 
już samo dostosowanie altan do 
obecnej ich liczby kosztuje miliony.
-------------------------------------

Śmieci w liczbach
170  -  liczba miejsc (altany, pomieszczenia po zsypach, inne)     
w których odpady zostawiają mieszkańcy spółdzielni.
270 zł  -  to kwota opłaty za każdą tonę odpadów wywiezioną na 
wysypisko, która trafia do Urzędu Marszałkowskiego. Jeszcze 
w 2017 r. było to 24,15 zł. 
1526  -  tyle reklamacji zgłosiły w 2019 r. administracje osiedli 
do Urzędu m.st. Warszawy w sprawie problemów z odbiorem 
odpadów. Najwięcej dotyczyło problemów z gabarytami oraz 
odpadami zielonymi. 
5000 zł  -  koszty poniesione w 2019 r. przez osiedle Sadyba, 
gdzie administracja zdecydowała o zamówieniu na własny 
koszt dodatkowych kontenerów przed Bożym Narodzeniem.
1 233 830 zł  -  tyle za odpady płacą miesięcznie według nowej 
stawki mieszkańcy osiedli MSM „Energetyka”. Kwota nie 
obejmuje opłat za odpady z lokali użytkowych i budynków 
administracji. 
1,7 mld zł  -  wynosi zwiększony w marcu budżet Warszawy na 
gospodarkę odpadami w 2020 r. Wcześniej miasto planowało, 
że będzie to kwota 925 mln zł.

M.I.
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  Osoby w trudnej sytuacji materialnej mo- 
gą otrzymać dofinansowanie do opłat z tytu- 
łu wywozu odpadów komunalnych. Program 
pomocy przygotował Urząd m.st. Warszawy, 
ale grono potencjalnych odbiorców jest mniej- 
sze niż można było oczekiwać.
    Pomoc oferowana przez miasto skierowana 
jest do mieszkańców w trudnej sytuacji mate- 
rialnej, ale co kluczowe - dostępna jest tylko 
dla osób samotnie mieszkających, którzy to 
najdotkliwiej odczuli podwyżkę opłat za śmie- 
ci (podwyżka z 10 zł do 65 zł). Finansowa po- 
moc pokryje minimum 50 procent kosztów 
opłaty za wywóz odpadów. Mogą na nią liczyć 
warszawiacy prowadzący gospodarstwo jed- 
noosobowe z miesięcznym dochodem nie- 
przekraczającym 1752,50 zł netto, a w szcze- 
gólności,   ci którzy ukończyli   65. rok życia         
oraz osoby z niepełnosprawnością. Wsparcie 
otrzymają też samotnie gospodarujący miesz- 
kańcy utrzymujący się wyłącznie z renty lub 
emerytury w wysokości nieprzekraczającej 
kwoty 1 752,50 zł netto i niekwalifikujący się 
do uzyskania dodatku mieszkaniowego.
    Wnioski o  dofinansowanie  należy  składać

w Ośrodkach Pomocy Społecznej - w przypad- 
ku osiedli MSM „Energetyka” właściwy jest 
OPS Dzielnicy Mokotów Filia nr 1 mieszczący 
się przy ul. Iwickiej 19.  Jak informują pracow- 
nicy ośrodka, szczególnie w obecnych warun- 
kach, nie ma potrzeby osobistego złożenia 
wniosku w placówce. Można go wysłać pocztą, 
lub dostarczyć za pośrednictwem innej osoby. 
Brak jest sformalizowanego dokumentu: wnio- 
sek musi zawierać prośbę o dofinansowanie      
i potwierdzenie dochodów uprawniających do 
skorzystania z pomocy - to np. odcinek eme- 
rytury.
   Pomoc w ramach programu osłonowego jest 
przyznawana na rok, nie ma terminu ograni- 
czającego możliwość złożenia wniosku. Po 
roku wniosek trzeba będzie złożyć ponownie. 
Program osłonowy nie uwzględnia jednak 
kar, które mieszkańcy - z mocy prawa - zbioro- 
wo będą musieli ponieść w razie braku segre- 
gacji.
   Warszawa przygotowała osłonowe wsparcie 
w związku z nowymi, znacznie podwyższo- 
nymi, stawkami opłat za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi. Od 1 marca opłata  

naliczana jest od gospodarstwa domowego        
i dla budynków wielorodzinnych wynosi 65 zł 
od lokalu. Jak informuje miasto, do końca mar- 
ca złożono ponad 1000 wniosków. Według 
szacunków ratusza po wsparcie może zgłosić 
się około 7,5 tys. gospodarstw, co najlepiej 
pokazuje ograniczony zasięg oferowanego 
wsparcia. M6.

Tańsze śmieci dla (nielicznych) samotnych seniorów

Trzy kroki do dofinansowania 
opłaty za odpady

1. Należy złożyć wniosek do dzielnico- 
wego ośrodka pomocy społecznej. Dla 
mieszkańców MSM „Energetyka” właściwy 
jest OPS Dzielnicy Mokotów Filia nr 1,           
ul. Iwicka 19, 00-736 Warszawa, tel. 22 
841 83 61. 

2. Pracownik OPS przeprowadzi wywiad 
środowiskowy mający na celu zweryfiko- 
wanie zasadności przyznania pomocy.

3. Wydana zostanie decyzja o wysokości 
zasiłku oraz okresie jego wypłaty.

Źr. Magazyn #Pokolenia - Warszawski Magazyn Seniorów, internet
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    Hasło #zostańwdomu bynajmniej nie musi oznaczać biernego siedzenia 
na kanapie. Ten czas można wykorzystać, by zrobić rzeczy na które 
normalnie nie byłoby czasu, albo  których istnienia nawet nie byliśmy 
świadomi. Instytucje kultury, ośrodki sportowe, turystyczne, w Polsce, jak 
i na całym świecie, zmuszone do czasowego zamknięcia, przygotowały 
bogatą ofertę umożliwiającą skorzystanie z ich zasobów poprzez 
Internet. Okazja, by bezpłatnie zwiedzić Luwr nie ruszając się z kanapy 
może się nie powtórzyć… Zapraszamy do zapoznania się z naszymi 
subiektywnymi propozycjami, ale także do samodzielnego szukania 
ciekawych wydarzeń, czy „wycieczek”.

Muzea

✦  Muzeum Pałacu króla Jana III w Wilanowie. Posiada bardzo bogate 
zbiory, posegregowane tematycznie, w tym quizy wiedzy: 
www.wilanow-palac.pl/zasoby_wiedzy.
✦  Muzeum Powstania Warszawskiego. Na stronie muzeum można 
zapoznać się z zasobami cyfrowymi: 
www.1944.pl/zasoby-muzeum.html. W poniedziałki muzeum organizuje 
wirtualne zwiedzanie na Facebooku: www.facebook.com/1944pl.
✦  Muzeum Polin. Została stworzona specjalna zakładka na stronie: 
polin.pl/pl/muzeum-polin-w-twoim-domu. Można znaleźć tam wybór 
spacerów po wystawach, podcastów i relacji wideo.
✦  Muzeum Zamoyskich w Kozłówce. Wirtualny spacer z prezentacjami 
panoram oraz panoram sferycznych: 
www.zwiedzajlubelskie.pl/kozlowka.
✦  Kopalnia Soli w Wieliczce. Trasa turystyczna liczy ok. 3 km i składa się      
z 20 komór, położonych na głębokościach od 64 do 135 metrów: 
www.ai360.pl/panoramy/278.

✦  Galeria Uffizi we Florencji. Jedno z najstarszych muzeów w Europie 
zaprasza do przeglądania zbiorów. Strona dostępna jest w języku 
włoskim i angielskim: www.uffizi.it.

✦  Musée d’Orsay w Paryżu. Podczas wirtualnego spaceru można zoba- 
czyć dziesiątki słynnych dzieł francuskich artystów, w tym Moneta i 
Cézanne’a: 
www.artsandculture.google.com/partner/musee-dorsay-paris.
✦  Luwr, Paryż. Muzeum, symbol stolicy Francji, umożliwia dostęp do 
swoich zbiorów w formie dostępnych online galerii, po których można 
wirtualnie spacerować:  www.louvre.fr/en/visites-en-ligne.

✦  Muzeum Watykańskie, Watykan. Muzeum prezentuje swoje kolekcje, 
zachęca do wirtualnych odwiedzin, dzieli się filmami na YouTube. 
Przygoda na wiele godzin zwiedzania: www.museivaticani.va.

Teatry i opery
✦  Teatr Wielki Opera Narodowa. Całkowicie bezpłatnie udostępnia online 
produkcje operowe i baletowe w serwisie vod.teatrwielki.pl oraz podczas 
cotygodniowych streamingów online w otwartym dostępie.
✦  TR Warszawa. Pod hasłem „Zostań w domu, nie wychodź z teatru!”             
TR Warszawa udostępnia kolejne tytuły na www.trwarszawa.pl.
✦ Teatr Ateneum. Proponuje spektakle na swoim Facebooku: 
www.facebook.com/teatr.ateneum.
✦  Teatr Żydowski. Uruchomił akcję #TeatrŻydowskiwDomu. Udostępniane 
są spektakle online, dostępne na stronie: www.teatr-zydowski.art.pl.
✦  Warszawska Opera Kameralna. Cykl „Opera z Fotela” to nagrania audio      
i video, zdjęcia ze spektakli czy wystawy: 
www.repertuar.operakameralna.pl/operazfotela.
✦  Metropolitan Opera, Nowy Jork. Nowojorska opera codziennie 
proponuje streaming na żywo, dzięki któremu można obejrzeć najlepsze 
opery świata, bez wychodzenia z domu: www.metopera.org.
✦  Teatr Telewizji. Serwis vod.tvp.pl udostępnia bogatą bibliotekę 
spektakli zrealizowanych przez lata dla Teatru Telewizji. 
Wycieczki
✦  Zakazane Miasto w Pekinie. W zakładce Multimedia znajduje się dział 
Virtual Tours. Można odbyć wirtualne wizyty m.in. po Zakazanym Mieście 
w Pekinie:  www.en.dpm.org.cn.
✦  Safari przed komputerem. Obrazy  na żywo z dźwiękiem z kamer 
rozsianych po afrykańskich parkach narodowych. Niektóre kamery 
posiadają czujniki ruchu, więc odwracają się w kierunku poruszających 
się zwierząt: www.africam.com.

#zostańwdomu. 
Subiektywny przewodnik 
ciekawego spędzania czasu
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SPÓŁDZIELNIA W OBIEKTYWIE

MURY PNĄ SIĘ DO GÓRY.
Prace na budowie nowej inwestycji 
spółdzielni na Sielcach cały czas trwają. 
Zgodnie z harmonogramem budynek,  
a właściwie dwa budynki, powinny być  
gotowe dla mieszkańców w pierwszym 
kwartale 2022 roku.

PRZEDSTAWIENIE DLA DZIECI W OEK „SADYBA”.
7 marca w ośrodku przy Korczyńskiej odbyło się przedsta- 
wienie teatralne dla najmłodszych w wykonaniu artystów 
Teatru Dur Mol. Wydarzenie cieszyło się dużą popularnością 
wśród najmłodszych. Niestety, kolejne imprezy musiały 
zostać odwołane z powodu zagrożenia epidemicznego.  

BUDOWA BUDEK LĘGOWYCH Z LASAMI MIEJSKIMI.
Zajęcia z budowy budek lęgowych dla ptaków (wraz              
z ogniskiem) na Stegnach Południe przyciągnęły kilka- 
dziesiąt osób. Imprezę zorganizowaną  na początku 
marca z inicjatywy grupy Nasze Podwórko sfinansowały 
i przeprowadziły Lasy Miejskie Warszawa, a wsparła 
administracja osiedla Stegny Południe , która m.in. 
zapewniła zimową herbatę oraz kiełbaski z ogniska. 
Wykonane przez mieszkańców budki zostały 
powieszone w wybranych przez nich miejscach. 

 POZYTYWNI SĄSIEDZI ZE SPALSKIEJ.
„Sznur radości” zrobiony z materiałów 
naszych sąsiadów - takiej treści napis 
zawisł wraz z  kolorowymi ozdobami          
i życzeniami na klatce budynku Spalska 
3 na Sadybie. Kolejni mieszkańcy 
dopisują swoje życzenia.

IV MOKOTOWSKI TURNIEJ BRYDŻOWY PAR NA NASZYM PODWÓRKU.
Turniej już na stałe wpisał się w kalendarz imprez na Stegnach. Czwarta edycja odbyła się 
1 marca w Szkole Podstawowej Integracyjnej nr 339 przy ulicy św. Bonifacego 10. Udział 
wzięło  35 par, nie zabrakło kibiców. Turniej organizowany jest z inicjatywy Naszego 
Podwórka, a został sfinansowany przez Urząd Dzielnicy Mokotów i przeprowadzony 
przez Warszawski Związek Brydża Sportowego.
Na zdjęciu, od lewej: radna dzielnicy Mokotów Joanna Dembowska, mieszkaniec Stegien 
Południe Włodzimierz Press - filmowy Grigorij Saakaszwili z Czterech Pancernych oraz 
Burmistrz Mokotowa Rafał Miastowski.
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Czułość w czasach zarazy
 
    Najpierw błysnął żółtym słonecznikiem i wznoszącą się tęczą 
pokaźny baner na budynku Administracji Stegny Południe. 
„WSZYSTKO BĘDZIE DOBRZE”, głosiły wielkie 
litery nakreślone jakby dziecinną ręką. A pod tym 
zapewnieniem, nadawca: „AO Południe z załogą 
& Radą Osiedla”.
    Baner rzuca się w oczy, bo tamtędy prowadzi 
trakt do sklepów, na parking. Nie ma w pobliżu 
ławek, aby można było usiąść i kontemplować 
krzepiące przesłanie. Napis czyta się mimocho- 
dem, przy okazji, w drodze do załatwienia swojej 
sprawy.  Tym większe jego terapeutyczne 
oddziaływanie w czasach powszechnego lęku i 
zmartwienia. 
    Na pomysł wpadł Bartosz Jagielski - kierownik 
Administracji Osiedla zainspirowany inicjatywą 
Marianny Gedyk nauczycielki w przedszkolu na 
Stegnach Południe. Znane jej są poczynania 
dzieci we Włoszech pod hasłem „andrà truto bene” (wszystko będzie 
dobrze). Inicjatywa polega na malowaniu na kartkach serduszek, 
tęcz, roześmianych słoneczek itp. oraz przyklejaniu obrazków na 
szybach czy balkonach w czasie, gdy pandemia zbiera tragiczne 
żniwo. 
   Kiedy przedszkole przy ulicy Barcelońskiej zostało zamknięte             
z powodu koronawirusa, pani Gedyk napisała list do swoich wycho- 
wanków, aby dodać im otuchy, pomóc w pokonywaniu lęku, 
zrozumieniu niezwykłej sytuacji. Ponieważ prowadziła z dziećmi 
zajęcia z języka włoskiego, opowiedziała w korespondencji o ich 
rówieśnikach we Włoszech: że razem z rodzicami robią plakaty, na 
których obok radosnych malunków widnieje napis: Andrà tutto 
bene. Zaproponowała stegneńskim przedszkolakom, żeby 
postąpiły podobnie. I tak to się potoczyło…
      A z małych kartek wypączkował wielki radosny plakat na budynku 
osiedlowej administracji. 

     Jest takie łacińskie powiedzenie: habent sua fata libri - książki 
mają swój los. W dzisiejszych czasach edukacji obrazkowej dotyczy 
to również grafiki. Nie wiem, czy to ten baner wpłynął na decyzję 
pewnego młodego małżeństwa z wysokiego bloku przy ulicy 
Iberyjskiej, w każdym razie ich reakcja koresponduje z przesłaniem 
hasła „wszystko będzie dobrze”. Otóż ta para wywiesiła na klatce 
domu liścik do sąsiadów z propozycją bezpłatnej pomocy osobom    

z grupy ryzyka, jak to enigmatycznie określają 
epidemiolodzy. Na kartce jest podpis dobroczyń- 
ców i ich numer telefonu. Aż by się chciało doma- 
lować uśmiechnięte słoneczko.
   Tam go nie ma, ale można je zobaczyć na chod- 
niku okalającym zbiornik wodny na Stegnach 
Południe.  Ktoś wypisał kredą: KIMKOLWIEK 
JESTEŚ ŻYCZĘ CI DOBRZE. I dodał różnokolorowe 
symbole szczęścia: promienne słońce, rozwijają- 
cą się po burzy tęczę, oraz … kilka zawiniętych         
w papierek cukierków. Jest też wypisana 
drukowanymi literami znana już nam pociecha: 
WSZYSTKO BĘDZIE DOBRZE. 
      Zastanawiam się, kim są ludzie, którym zależy 
na dobrostanie innych. Skąd u nich tyle życzliwo- 
ści, która jest czymś więcej, niż bycie miłym. 

Wynieśli to z domu, czy sami dopracowali się takiej filozofii życia,           
a może czytali Konfucjusza, który jeszcze przed naszą erą twierdził, 
że nie słowa, ale czyny są najlepszym nauczycielem. 
    Teraz jest taki szczególny czas, gdy nawet stwarzające problemy 
wychowawcze nastolatki muszą siedzieć w domu. Dla rodziców 
okazja, aby zamienić z dorastającymi pociechami więcej słów niż 
zwykle. A gdyby tak nauczyć je magicznego zaklęcia zawartego               
w prostym pytaniu: W czym mogę pomóc? Psycholodzy twierdzą,    
że życzliwość jest zaraźliwa.

Książkę H.Kowalik „Słynne procesy II Rzeczpospolitej” 
otrzymują Ewa Piotrowska z ul. Portofino oraz Dariusz 
Krawczyk z ul. Warneńskiej. Z laureatami skontaktujemy  
się telefonicznie.

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
kilkunastu książek i setek reportaży. Mieszkanka 
Stegien z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

  W obliczu pandemii COVID-19 wielu se-  
niorów, ze względu na podniesione ryzyko        
w tej grupie wiekowej, unika wychodzenia          
z domu. To trudna sytuacja, chyba nawet trud- 
niejsza, niż dla osób młodych, które „zawsze 
sobie coś znajdą”. Czy to w Internecie, me- 
diach społecznościowych, grach itp. Dla star- 
szych wyjście z mieszkania często jest swego 
rodzaju rytuałem, a zakupy w pobliskim skle- 
pie lub piekarni, wizyta w aptece, czy na pocz- 
cie była bardziej pretekstem niż powodem. 
Tymczasem przymusowa izolacja pogłębia 
poczucie samotności. Z myślą o takich oso- 
bach samorządy, instytucje,  fundacje i organi- 
zacje non-profit uruchomiły specjalne telefony 
pod którymi dyżurują eksperci gotowi pomóc. 
   Mokotowskie Centrum Zdrowia Psychicz- 
nego (Instytut Psychiatrii i Neurologii w War- 
szawie) prowadzi Infolinię Wsparcia Psycholo- 

gicznego. Infolinia jest dedykowana osobom - 
nie tylko seniorom - zmagającym się z proble- 
mami natury psychicznej i trudnościami psy- 
chologicznymi związanymi z aktualną sytua- 
cją epidemiologiczną i jej następstwami. 
Infolinia jest czynna od 8.00 do 20.00 od po- 
niedziałku do piątku pod nr  222 990 431.
    Telefon Zaufania dedykowany osobom star- 
szym prowadzony jest od lat przez stowarzy- 
szenie mali bracia Ubogich i jest szczególnie 
adresowany do seniorów samotnych, potrze- 
bujących wsparcia psychologicznego. Obec- 
nie przede wszystkim ma przeciwdziałać 
konsekwencjom izolacji. Na seniorów czekają 
doświadczeni psychologowie. Telefon działa 
w poniedziałki, środy i piątki w godzinach 
17.00-20.00. Numer:  22 635 09 54.
   Dobre Słowa to telefon dla seniorów uru- 
chomiony przez Szlachetną Paczkę, który dzia- 

ła pod numerem 12 333 70 88, codziennie      
w godz. 10.00-12.00 i 17.00-19.00. Dzwoniąc 
usłyszymy specjalistę psychologa lub terapeu- 
tę, który wysłucha, wesprze, doradzi. Inicjaty- 
wę Dobre Słowa wyróżnia możliwość połącze- 
nia seniora z wolontariuszem Szlachetnej 
Paczki. Lokalny wolontariusz mógłby w razie 
potrzeby pomóc np. w drobnych sprawun- 
kach, ale przede wszystkim, może służyć ro- 
zmową, której seniorom teraz tak bardzo bra- 
kuje.
  Już zupełnie czynem, a nie słowem, poma- 
gać seniorom mają Dzielnicowe Zespoły Wspar- 
cia, które zostały stworzone przez Centrum 
Komunikacji Społecznej Urzędu m.st.   Warsza- 
wy. Na Mokotowie taki zespół działa w Moko- 
towskim Centrum Integracji Mieszkańców 
znajdującym się przy ul.  Woronicza 44A. Ze- 
spół ma za zadanie pomoc osobom potrze- 
bujących wsparcia przy zakupach, wynosze- 
niu śmieci, realizacji recepty. Tel. 22 443 6771 
mail: mokotow.wsparcie@um.warszawa.pl.

WSPARCIE DLA SENIORÓW. 
POTRZEBUJESZ - ZADZWOŃ

Praca na płótnie wykonana przez Lilianę  
i Aleksandra Podobas - przedszkolaków 
ze Stegien Południe.

opr. red.
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    W obliczu obostrzeń zwią- 
zanych z walką z epidemią, 
OEK „Sadyba”, jak wiele insty- 
tucji, zawiesił czasowo 
wszystkie zajęcia stałe, war- 
sztaty oraz wydarzenia. Nasi 
pracownicy działają jednak 
nadal. Jesteśmy aktywni i sta- 
ramy się proponować naszym 

mieszkańcom jak najwięcej w sieci, gdyż nie chcemy się z nimi roz- 
stawać nawet na chwilę. 
   Główną platformą, dzięki której komunikujemy się z naszymi od- 
biorcami stał się Facebook. Na naszym  fanpage' ’u   zamieszczamy 
ciekawe opisy, jak spędzać czas z dziećmi w domu, propozycje 
zabaw kreatywnych i pomysły na zajęcia. Organizujemy konkursy, 
tworzymy galerie zdjęć np. prac konkursowych, zbieramy archiwal- 
ne zdjęcia naszej spółdzielni. Przed świętami zaprosiliśmy wszyst- 
kich na warsztaty artystyczno-kulinarne podczas których pokaza- 
liśmy jak wykonać chlebek wielkanocny w kształcie koszyczka. Nasi
instruktorzy nagrywają krótkie filmiki – zajęcia, z których mogą  sko-

rzystać wszyscy odwiedzającyna nasz profil na Facebooku. 
     Mamy zajęcia dla dzieci: maluch i muzyka, teatrzyk Stonoga, zajęcia 
taneczne oraz zajęcia dla dorosłych qigong, joga, zumba. Dzięki współ- 
pracy z agencją eventową Jo Art Show udostępniamy najmłodszym            
widzom autorski program TV Mupp Show, a także pokazaliśmy film pt. 
„Moja historia”. Prezentacja filmu w miała odbyć się w kwietniu w OEK 
„Sadyba”. Film to opowieści mieszkańców gminy Dąbrówka o dzieciń- 
stwie, dorastaniu i życiu w niepodległej Polsce. Twórcy zapisali w nim 
historie rodzinne, w których słychać szepty historii Polski, wspólnie z bo- 
haterami odpowiedzieli czym jest wolność, niepodległość, solidarność, 
tradycja. Reżyseria oraz realizacja filmu: Joanna Stanowska, Michał Na- 
dolny. Film dofinansowano ze środków Programu Wieloletniego NIE- 
PODLEGŁA na lata 2017-2022 realizowanego przez Towarzystwo Demo- 
kratyczne Wschód. Kolejne pomysły cały czas kiełkują w naszych gło- 
wach dlatego też zachęcamy wszystkich do polubienia naszej strony na 
Facebooku i śledzenia jej na bieżąco.
Wszystkie filmy systematycznie umieszczamy także na naszej stronie 
internetowej (www.oeksadyba.msmenergetyka.pl). Jesteśmy z Państwem 
i zachęcamy do kulturalnego spędzania z nami czasu.

Małgorzata Sarzyńska, OEK „Sadyba”

OEK „Sadyba” aktywny online

    Mimo koronawirusa stowarzyszenie Ośrodek Kultury Aktywne Stegny działa na ile to możliwe w obecnej rzeczywistości. Z członkami Klubu 
Seniora Optymiści jesteśmy w stałym kontakcie, aby niczego im nie zabrakło. Jeśli potrzeba porad komputerowych – doradzamy zdalnie. 
Nasi podopieczni z gimnastyki dla seniorów dostają co tydzień nowy zestaw ćwiczeń i są w kontakcie z instruktorką. Ruch jest teraz 
niezwykle istotny dla naszego zdrowia. Dla wszystkich, którzy w tej gimnastyce nie uczestniczą mamy propozycję ćwiczeń zamieszczoną na 
naszej stronie okas.pl. Działają również gry planszowe – oczywiście w formie online. Paradoksalnie to teraz „spotykamy się” częściej niż 
przed kwarantanną... Już w wersji offline, czyli osobiście, dbamy o teren naszego ośrodka: siejemy kwiaty jednoroczne, podlewamy, 
karmimy i poimy ptaki – w końcu jest wiosna, a przyroda nie znosi pustki. 
    Wiemy już, że dostaliśmy dotacje z Urzędu Dzielnicy Mokotów na: aerobik 60+, kursy fotograficzne, projekt partnerski Partnerstwo Nasze 
Stegny (w ramach którego planujemy różne imprezy i warsztaty w tym doskonalenie pamięci dla seniorów).  Aby przystosować się do teraź- 
niejszości przygotowujemy się do poprowadzenia części zajęć online. Ale jak tylko będzie możliwość, to ruszamy z zajęciami w normalnej 
formie.

OKAS DZIAŁA W SIECI

Krystyna Domalewska, Beata Owczarek, OKAS

     Wraz z naszą spółdzielnią MSM „Energetyka” przeprowadzamy 
akcję opieki nad osiedlowymi drzewami. W jej ramach każdy mieszkaniec może 
wybrać sobie młode drzewko i sprawować nad nim opiekę. Polegałaby ona 
przykładowo na podlewaniu podczas upałów, wykonaniu  (w miarę potrzeby) misy         
z ziemi służącej do gromadzenia wody wokół drzewa, nawożeniu itp. Zakres opieki 
byłby jednak z oczywistych względów ograniczony i pewne czynności  – np. prze-
świetlanie i podcinanie drzew - pozostawałyby wyłącznie w gestii administracji. 
Wybrane drzewko zostanie opatrzone drewnianą tabliczką z jego nazwą, a na 
życzenie  -  także nazwiskiem opiekuna.
    Pytania i zgłoszenia prosimy przekazywać do poszczególnych administracji pocztą 
elektroniczną na wskazane adresy lub telefonicznie na podane niżej numery 
telefonów:
Stegny Północ:  mkietlinska@stpn.msmenergetyka.pl,   22 842 24 75  wew. 15.
Stegny Południe: spec.ds.zieleni.stg.pld@msmenergetyka.pl,   570 206 022.
Stegny Rożek: administrator.stg.rozek@msmenergetyka.pl,  22 858 17 93.
Sadyba: a.kolowiecki@msmenergetyka.pl, 608 535 565.
Sielce: adm_sielce@msmenergetyka.pl, 22 841 90 59.
Bernardyńska:  adm_bernardynska@msmenergetyka.pl,  22 841 90 37.
Idzikowskiego: aoidzikowski@idzik.pl,  22 841 50 73.
      W związku z obecną sytuacją czas między przyjęciem przez administrację 
zgłoszenia a formalnym rozpoczęciem akcji opieki nad wybranym drzewem może 
ulec wydłużeniu.

ZAOPIEKUJ SIĘ DRZEWEM NA 
NASZYM PODWÓRKU

Ewelina Babicka, Jakub Zieliński - Nasze Podwórko

Reklama
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  Zamienię za dopłatą lub na 
zasadzie wzajemnego wynajmu, 
kawalerkę na Stegnach (cicha, widna, 
po remoncie) na 3-4 pokojowe miesz- 
kanie na Stegnach, Sadybie, pow. 
55m2. Pomogę w przeprowadzce. 
Tel. 505 028 006. 

  Kupię mieszkanie 2-pokojowe       
w budynku z windą, może być do 
remontu. Stegny, Sadyba, tel. 600 
377 241.

  Kupię mieszkanie 2-3 pokoje 
bezpośrednio. Proszę śmiało 
dzwonić: 796 523 945.

  Kupię mieszkanie 1- lub 2- 
pokojowe, może być do remontu. 
Tel. 518 712 006.

  Kupię kawalerkę na parterze             
w budynku czteropiętrowym lub na 
dowolnym poziomie w budynku               
z windą. Tel. 507 924 046.

   Sprzedam lub wynajmę miejsce 
postojowe w garażu przy ul. 
Powsińskiej 23. Tel. 604 53 23 92.

  Do wynajęcia miejsce postojowe 
w garażu podziemnym w budynku ul. 
Melomanów 10. Tel. 603 208 220.

  Sprzedam działkę rekreacyjną 
1100 m2. Woda, prąd, z domkiem do 
remontu.Starodrzew sosnowo-świer- 
kowy. W miejscowości Izbicka koło 
Jachranki. Tel. 510 070 562. 

  Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi cały proces, 
sprawdzi wiarygodność, znajdzie 
kupca/najemcę. Tel. 606 75 88 01.

  Aranżacja wnętrz dostosowana 
do potrzeb. Kompleksowe projekty 
mieszkań, biur itp. Porady w doborze 
materiałów i kolorystyki. Tel. 603 
670 298.

  Mgr sztuki inż. architekt wnętrz   
z dużym doświadczeniem również  
za granicą. Kompleksowe projekty 
mieszkań i domów z nadzorem. 
Profesjonalne porady i konsultacje, 
sawa.interiors@gmail.com, tel. 506 
450 232.

  REMONTY, ZŁOTA RĄCZKA, 
elektryk, hydraulik, glazura, Szybko, 
dobrze, solidnie. Tel. 600 042 965. 

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Cyklinowanie bezpyłowe parkietu, 
naprawy. Układanie profesjonalnie. 

Lakierowanie lakierami zachodnimi, 
bezzapachowymi. Tel. 601 347 318.

  ZŁOTA RĄCZKA drobne usługi               
i pomoc sąsiedzka, naprawy, 
wymiany, montaże, hydraulika, 
elektryka, ślusarskie, stolarskie. 
Zadzwoń, zapytaj, na pewno 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  A-Z REMONT. Malowanie, gładź  
gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka, cyklinowanie. 
Osobiście. Tel 793 97 44 81. 

  Remonty od A do Z, cały zakres: 
glazura, gładzie, malowanie, 
elektryka. Solidnie i na czas. Tel. 602 
378 608.

  Usługi hydrauliczne, pełny 
zakres, uprawnienia gazowe. Tel. 
883 699 907.

  NAPRAWA OKIEN. Regulacja, 
konserwacja, serwis, wymiana 
klamek, uszczelek, okuć. Tel. 512 62 
72 19.

  OKIEN NAPRAWA, SERWIS, 
doszczelnianie, naprawa, regulacja, 
wymiana uszkodzonych części. 
Serwis pogwarancyjny - każdy typ             
i rodzaj okien. Tel. 502 431 461.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

 Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje z matematyki i 
angielskiego dla młodzieży. Tel. 790 
577 227. Dojeżdżam. Absolwent 
Politechniki Warszawskiej.

  General and Business English with 
an experienced British native speaker 
teacher. Conversations and exams. 
Call Tim on 517 457 625.

  Matematyka, korepetycje, 
egzaminy i konkursy. Dojazd do 
ucznia. Tel. 518 712 006.

  Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - KOREPETYCJE dla 
uczniów i studentów - również 

metodą e-learningu. Nr telefonu 603 
229 866 lub 22 119 67 56.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu

 FORTEPIAN, mgr sztuki, absol- 
wentka Akademii Muzycznej w 
Warszawie z dużym doświadcze- 
niem. Dzieci, młodzież i dorośli. 
Zapraszam na ciekawe lekcje. Tel. 
699 99 09 49.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii         
i Neurologii z 15 letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, probl. wy- 
chowawczych Sadyba 608 222 000.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com.

  PRUDENTIAL. Ubezpieczenie na 
życie. Różne pakiety, m.in. „Start            
w życie” dla dzieci, „Emerytura bez 
obaw” czy  „Pewny Kapitał” oraz 13 
umów dodatkowych. Tel. 607 234 
158.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  Biuro rachunkowe, wszystkie 
formy księgowości, duże doświad- 
czenie, promocje 50% na pierwsze 
pół roku. Bernardyńska 3 lok. 74, tel. 
512 212 155, 697 00 67 67.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Piorę meble tapicerowane                           
i dywany. Sumiennie i dokładnie. 
Bardzo dobre ceny.  Tel. 503 667 
130.

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
luzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  USŁUGI PPOŻ./BHP. Serwis, 
wykonawstwo instalacji ppoż., 

szkolenia BHP, PPOŻ., PP. Legalizacja 
gaśnic samochodowych dla 
mieszkańców spółdzielni za 5 zł. 
FIRE COMPANY, 798 528 528. 

  Firma transportowa, 
przeprowadzki, przewóz sprzętów 
AGD, RTV oraz mebli, transport 
motocykli, quadów, stała 
współpraca. Tel. 784 030 846.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Nowoczesne, profesjonalne                   
i łatwe w obsłudze strony 
internetowe od 790 zł. Tworzymy 
proste w edycji strony dla osób nie 
znających się na programowaniu. 
CREA-WEB. Tel. 513 545 175

  Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - Informatyk - internet, 
zabezpieczenie komputera i inne 
506 077 327.

  Doświadczony tłumacz wykona 
tłumaczenia z języka polskiego na 
rosyjski i odwrotnie, zwykłe, 
przysięgłe tel. 502 696 091.

  Kupię stare meble: stoły, krzesła, 
fotele, witryny, biurka. 534 789 195.

  KARTY TELEFONICZNE. 
Kolekcjoner odkupi lub odbierze 
polskie karty magnetyczne TP. tel. 
505 369 118.

   Kupię stare męskie zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane - 
takich firm, jak: Atlantic, Glashutte, 
Omega, Doxa, Mido, Poljot i inne 
marki. Stan wizualny obojętny, mogą 
być uszkodzone. Tel. 662 050 095.

  Wyprowadzę psy w weekendy. 
Stawka 10 zł za godzinę. Tel. 516 
966 158.

    Miłośniczka zwierząt zaopiekuje 
się Twoim pupilem w czasie, gdy 
będziesz odpoczywać. Tel. 531 99 
89 44.

 Mięso, wędliny, warzywa, owoce - 
prosto od chłopa ze wsi. 100% natu- 
ralne - bez konserwantów i ulep- 
szaczy, dostawa do domu gratis. 
Zadzwoń i zamów, dostawa raz                 
w tygodniu. Tel. 577 305 175.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI
Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  737 38 98 98. 

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

REKLAMA W M6 JUŻ ZA 100 ZŁ! 
ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm. 

DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ 
NA DOLNYM MOKOTOWIE. 

m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34
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Aż cztery nowe Paczkomaty na Stegnach. 
Inne osiedla mają gorzej

    Urządzenia firmy InPost przeżywają prawdziwe oblężenie w ostatnim czasie, gdy 
pozamykane są sklepy i należy ograniczać poruszanie się. Tym bardziej cieszyć 
może informacja, że na Stegnach pojawiły się łącznie aż cztery nowe urządzenia. 
Trzy z nich stanęły na Stegnach Północ, które do tej pory były „białą plamą” jeśli 
chodzi o tego typu urządzenia.  W wyniku umowy podpisanej przez administrację 
osiedla Stegny Północ z operatorem Paczkomatów  trzy urządzenia stanęły odpo- 
wiednio przy Soczi 6C, Akermańskiej 3 i Czarnomorskiej 7A. 
    Nie brakuje ich natomiast na sąsiednich Stegnach Południe, gdzie mieszkańcy 
mieli do dyspozycji pięć lokalizacji. Teraz przybyło jeszcze jedno - przy Egejskiej 3, 
a większy Paczkomat postawiony został w miejsce dotychczasowego przy pralni 
przy Sardyńskiej 8A. 
   Znacznie mniejsze możliwości odbierania paczek za pośrednictwem Paczkomatów 
mają mieszkańcy Sadyby, gdzie zlokalizowane jest tylko jedno urządzenie -  przy 
Sadybie Best Mall. Jeszcze gorzej wygląda pod tym względem sytuacja na Sielcach         
- w głównej części osiedla, tzw. Czerniakowskiej Wschodniej nie ma żadnego 
Paczkomatu. Najbliższy zlokalizowany jest obok siedziby Agory. Najdalej mają 
jednak mieszkańcy Idzikowskiego, którzy muszą udać się na ulicę  Gołkowską, do 
tej samej maszyny z której korzysta również osiedle Bernardyńska. 

Historia Stegien - 
można wesprzeć 
powstanie książki
   Mieszkaniec osiedla Stegny za 
pomocą zbiórki organizowanej        
w internecie stara się zebrać 
fundusze na wydanie broszury 
„Historia Stegien”. Ma to być 
opowieść o osiedlu od odległych 
czasów po dzień dzisiejszy, 
przygotowana również w oparciu 
o historie i wspomnienia miesz- 
kańców. Jak informuje autor, 
zawartość publikacji  jest 
praktycznie gotowa i publicznie 
dostępna na prowadzonym przez 
niego blogu.  Szczegóły zbiórki 
znajdują się pod adresem 
pomagam.pl/stegny. Do reali- 
zacji publikacji  potrzeba 5000 zł, 
zaś wpłacać można nawet 10 zł.

Reklama

  Warszawa czasowo zawiesiła funkcjonowanie tzw. MPSZOK-ów, czyli mobilnych punktów umożli- 
wiających bezpłatne oddanie odpadów nienadających się do wyrzucenia do żadnego z pięciu pojem- 
ników. Tym cenniejsza jest inicjatywa osiedla Stegny Południe na którym stanęły trzy kontenery na 
elektrośmieci. Czerwone pojemniki z wrzutniami firmy Asekol pojawiły się przy Egejskiej 1, oraz przy 
pawilonach przy Portofino i Nicejskiej. 
   Wrzucać można do nich drobny sprzęt elektryczny i elektroniczny jak myszki komputerowe, słu-
chawki, klawiatury, aparaty fotograficzne, kamery, komputery, tablety, telefony, tostery, wagi, małe 
drukarki, odbiorniki radiowe, wiertarki i inne elektronarzędzia, gry wideo, suszarki, zabawki elektro- 
niczne oraz baterie i akumulatory do telefonów, laptopów, ale już nie akumulatory samochodowe. 
Pojemniki nie są także przeznaczone na duże urządzenia elektroniczne jak telewizory, oraz sprzęty 
AGD jak lodówka, czy pralka.
   Jednak jak informują przedstawiciele firmy Asekol, w ramach współpracy duże elektrośmieci będą 
odbierane bezpośrednio od mieszkańców. Możliwe stanie się to jednak dopiero po ustaniu sytuacji 
zagrożenia koronawirusem. Warto jednak już dziś zapamiętać adres pod który będzie należało 
zgłosić chęć pozbycia się wielkogabarytowego odpadu: czerwonekonternery@asekol.com.pl. 
Postawienie u siebie pojemników rozważają także osiedla Stegny Północ i Bernardyńska. 

POJEMNIKI NA ELEKTROŚMIECI NA „POŁUDNIU”
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Spółdzielnia na wesoło ;)


